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Hlas
Loštic léto 2015

5. červenec

Den slovanských

věrozvěstů

Cyrila 

a  Metoděje

6. červenec
Den upálení mistra
Jana Husa

600 let
Sobota 4. července 2015

ve 14 hod. / Husův sbor

Slavnostní odpoledne

k 600. výročí

mistra Jana Husa
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Kanalizace
 Nejdůležitější projekt, který ve měs-
tě probíhá je projekt „Zlepšení kvality vod 
horního povodí řeky Moravy – ii. fáze“. 
Projekt výstavby kanalizace probíhá ve měs-
tech hanušovice, šumperk, Zábřeh, Mohel-
nice a loštice. Jedná se o projekt, který již 
prošel řadou úskalí a těší se velké mediální 
pozornosti. Pevně doufám, že všichni, kdo 
se v současné době nachází ve vedení spo-
lečnosti VhZ šumperk, a.s., která je inves-
torem této strategické výstavby v regionu, 
učiní maximum, aby stavba byla včas do-
končena a peníze poskytnuté z Evropských 
fondů byly řádně vyčerpány. Z posledních 
informací, které jsme obdrželi, vyplývá, že 
došlo k poklesu „prostavěnosti“ v lošticích 
proti plánovanému harmonogramu prací. 
Na posledním kontrolním dni nám byl ten-
to stav správcem stavby zdůvodněn takto: 
ve většině případů zpoždění se, dle infor-
mací poskytnutých správcem stavby, zho-
tovitelem a vedením VhZ šumperk, a.s., 
jedná o objektivní příčiny, které neohrožují 
vlastní termín dokončení stavby. 
 V současné době probíhají práce ze-
jména v okolí řeky třebůvky, kde je nutno 
kvůli stavbě odčerpávat spodní vodu, což 
má za následek nedostatek vody v okolních 
studních. stížnosti občanů na stavbu ka-
nalizace jsou městem předávány odpověd-
ným osobám, tak, aby byla vždy co nejdří-
ve provedena potřebná nápravná opatření. 
V souvislosti s praskáním některých domů 
na olomoucké ulici bylo zahájeno jednání 
ve věci zákazu průjezdu nákladních vozidel 
po olomoucké ulici. První objízdná tra-
sa navržená firmou sEKNE, však byla pro 
Město loštice i správu silnic olomouckého 
kraje, která je vlastníkem komunikace, ne-
přijatelná, protože odváděla dopravu z olo-

moucké ulice do ulice Komenského, kolem 
základní školy na Moravičany. tato cesta je 
však mnohem užší než ulice olomoucká 
a navíc je zde velký pohyb dětí, tímto řeše-
ním by došlo pouze k přesunutí problému 
na jinou ulici ve městě, proto jsme požado-
vali, aby firma sEKNE odklonila nákladní 
vozidla po silnici i. třídy R35, která pro ka-
mionovou dopravu primárně slouží. Nejpr-
ve nám bylo sděleno, že navrhované řešení 
nemá žádnou šanci na úspěch. Po dalších 
jednáních se nám podařilo získat předběž-
né vyjádření Ministerstva dopravy, které je 
správcem této komunikace, že lze tuto ob-
jížďku povolit pouze pro kamiony nad 12 
tun, nikoli pro všechny nákladní vozidla, 
ale i tato varianta je pro město značným 
přínosem. V současné době probíhají ad-
ministrativní kroky nutné pro vydání roz-
hodnutí zákazu průjezdu kamionů nad 12 
tun městem, s platností do 31. 12. 2015.

Koupaliště
 V minulém měsíci se uskutečnilo výbě-
rové řízení na nového provozovatele areá-
lu koupaliště. Do výběrového řízení se při-
hlásili 4 zájemci o provozování koupaliště, 
z nichž firma Gm5, s.r.o. naplnila veškeré 
požadavky výběrového řízení zadané měs-
tem a byla vybrána jako nový provozova-
tel areálu koupaliště pro rok 2015. Pokud 
se vzájemná spolupráce města a nového 
provozovatele koupaliště osvědčí, tak i pro 
následující roky. Nový provozovatel kou-
paliště bude areál koupaliště provozovat 
jako celek, včetně doprovodných progra-
mů a provozu občerstvení. V rámci prová-
děných změn na koupališti jsme přistoupili 
k částečné modernizaci strojovny koupališ-
tě. Bylo zakoupeno automatické dávková-
ní chemie do bazénů, které by mělo do bu-

ZPRÁVY Z RADNICE
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doucna zajistit snadnější provoz koupaliště. 
Nový provozovatel areálu koupaliště požá-
dal o znovuobnovení hřiště na plážový vo-
lejbal na koupališti. Rada města požádala 
o stanovisko sportovní komisi, která je po-
radním orgánem Rady města. Komise zno-
vuobnovení hřiště Radě města doporučila 
a Rada města po projednání a zhodnocení 
rekonstrukci hřiště schválila. Pro realiza-
ci rekonstrukce volejbalového hřiště bude 
použit křemičitý písek, který nebude mít 
negativní dopad na kvalitu vody v bazénu. 
Dále bylo s novým provozovatelem dohod-
nuto, že zajistí veškeré nutné kroky pro to, 
aby k znečišťování koupaliště nedocházelo. 
Nejsme jediné zařízení, které bude mít vy-
budované hřiště na koupališti např. koupa-
liště v Uničově má také ve svém areálu již 
několik let hřiště na plážový volejbal. Věří-
me, že veškeré změny na koupališti pove-
dou k jeho lepšímu využití, k pořádání akcí 
pro veřejnost, k rozvoji cestovního ruchu 
ve městě a umožní nám v budoucnu další 
investice do zařízení, které povedou k jeho 
postupné obnově. tímto jste všichni srdeč-
ně zváni k návštěvě koupaliště v letních mě-
sících a to, jak ke sportovnímu vyžití, tak 
k relaxaci a odpočinku. 

Příměstský tábor
 Nový provozovatel koupaliště připra-
vuje na letní sezonu organizaci příměst-
ských táborů v areálu koupaliště v době let-
ních prázdnin. tábory budou probíhat ve 
dvou věkových kategoriích - děti od 4 do 8 
let a děti od 7 do 15 let, vždy v době od 8.00 
hod. do 16.00 hod., v rámci tábora bude 
pro děti zajištěna i strava. současně s věko-
vými kategoriemi budou tábory i tematic-
ky rozděleny a to pro mladší kategorii pů-
jde o téma dobrodružství a pro starší děti je 
připraven tábor sportovní (hry, výlety, cyk-
listika). termíny táborů budou provozova-
telem upřesněny, u mladších dětí by se mělo 

jednat o termíny korespondujícími s dobou 
uzavření Mateřské školy v lošticích tedy 
mezi 20.7.2015 až 16.8.2015. Předpoklá-
daná cena týdenního příměstského tábora 
včetně stravy je 1.800,00 Kč za dítě. Zájemci 
o bližší informace se mohou informovat na 
emailu piecha.jan@gmail.com nebo na tel: 
739 045 057.

Sokolská ulice
 Jistě jste všichni zaznamenali, že byla 
zahájena rekonstrukce sokolské ulice, kte-
rá samozřejmě neprobíhá bez potíží, jako 
téměř žádná stavba většího rozsahu. Jed-
ná se o jednu z důležitých ulic města, která 
bezprostředně sousedí se sídlištěm. Dochá-
zí zde ke střetu řady protichůdných zá-
jmů, které se vzájemně kříží a brzdí stavbu. 
Vzhledem ke dvěma významným podnika-
telským subjektům, které zaměstnávají řadu 
občanů ve městě i širokém okolí, bylo tře-
ba realizaci stavby etapizovat tak, aby tyto 
dvě firmy nezůstaly bez zásobování a moh-
ly plynule pokračovat ve výrobě. Ve chvíli, 
kdy Rada města rozhodla, že druhá etapa 
výstavby proběhne již bez dalšího dílčího 
dělení, začaly se množit žádosti občanů, 
abychom zvážili rozdělení stavby z důvodu 
vysoké koncentrace osob žijících na sídlišti. 
Z tohoto důvodu jsme požádali zhotovitele, 
aby pokud je to v jeho silách, druhou eta-
pu výstavby ještě rozdělil, tak, aby byla pro 
občany co možná nejpřijatelnější. součas-
ně bylo dohodnuto s panem opravilem, že 
občané ze sokolské ulice mohou po dobu 
výstavby silnice parkovat v jeho areálu. Za 
tuto pomoc, panu opravilovi, jménem ce-
lého města děkuji. Etapizace oprav silnice 
zpomalila práce na silnici a došlo k posu-
nutí termínu ukončení realizace výstavby. 
Je pochopitelné, že situace na sokolské ulici 
v současné době značně stěžuje život obča-
nů v této oblasti, proto tímto znovu žádáme 
občany o trpělivost a pochopení.
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Po neúspěšném řešení situace v sokolské 
ulici vybudováním zpomalovacích pra-
hů, které občané v sokolské ulici odmítli, 
se začali množit žádosti ze strany občanů 
na vybudování přechodu pro chodce v této 
lokalitě. Rada města požádala o odborné 
stanovisko projektanta ing. Kadlčíka, kte-
rý pro město zhotovil projekt rekonstruk-
ce sokolské ulice. Z jeho posouzení vyplý-
vá, že požadavek na zřízení přechodu pro 
chodce v sokolské ulici je neopodstatněný, 
dopravně nevhodný a ekonomicky zatěžu-
jící. ČsN udává, že intenzita provozu 400 
vozidel v obou směrech ve špičkové hodi-
ně a počet přecházejících chodců 200 za 
hodinu je hraničním bodem pro možnost 
zřízení přechodu. těchto hodnot zde urči-
tě poptávka po přecházení, nebo intenzita 
vozidel, ani zdaleka nedosahuje. současně 
se posuzuje i dovolená rychlost na komu-
nikaci, po rekonstrukci zde bude omezena 
na 30 km v hodině a na takovýchto místech 
se přechody pro chodce nenavrhují. Zvý-
šení bezpečnosti chodců, kteří mají zájem 
na přecházení komunikace, by mělo při-
nést snížení rychlosti projíždějících vozi-
del. toto by mělo být zajištěno již omeze-
ním rychlosti dopravním značením na 30 
km/h. V případě neukázněných řidičů, ne-
reagujících na snížení rychlosti dopravním 
značením, je nejpůsobivějším opatřením 
stavební úprava vedoucí k nutnosti snížit 
opravdu rychlost projíždějícího vozidla, 
zvýšené delší příčné prahy nebo tzv. polš-
táře (zvýšené ostrůvky ve vozovce), které 
občané na sokolské ulici odmítli. samotné 
vyznačení přechodu většinou ke snižování 
rychlosti nevede. 

Výsadba stromové aleje kolem cyk-
lostezky Žádlovice - Mohelnice
Město loštice podalo žádost o poskyt-
nutí finančních prostředků z Programu 
péče o krajinu u agentury ochrany příro-

dy a krajiny pobočky v olomouci na vý-
sadbu stromořadí podél cyklostezky Žád-
lovice – Mohelnice. Jedná se o stromořadí, 
které bude v případě získání finančních 
prostředků v první fázi oboustranné, slože-
né z ovocných stromů, dále bude směrem 
k Mohelnici pokračovat jako jednostranná 
alej - nejprve po levé straně, kde budou vy-
sázeny listnaté stromy (odrůda javor baby-
ka v počtu 50 kusů) a poté alej přejde na 
pravou stranu cyklostezky, kde budou opět 
vysázeny ovocné stromy. celkový plánova-
ný počet stromů je 160 kusů. Z ovocných 
stromů by se mělo jednat o směs hrušní, 
třešní, švestek, rynglí a jeřabin. Plánovanou 
výsadbou by mělo dojít ke zlepšení estetic-
kého vzhledu krajiny, do které bylo těleso 
cyklostezky umístěno, dále by v budoucnu 
mělo sloužit i uživatelům cyklostezky, a to 
jak ochrana před sluncem při jízdě na kole, 
tak i jako možné občerstvení a zpestření 
jejich jízdy krajinou, současně bude stro-
mořadí přispívat ke zlepšení ekosystému 
v dané oblasti a plnit funkci protierozního 
opatření. V budoucnu bychom rádi cyklos-
tezku doplnili ještě o cykloodpočívku, kte-
rá by projekt cyklostezky dotvářela do po-
doby, kterou má projekt cyklostezky mít.

oslava 
70. výročí konce 2. světové války
 Dne 7. 5. 2015 se uskutečnila osla-
va u příležitosti 70. výročí konce 2. světo-
vé války u Památníku padlých u Základ-
ní školy v lošticích. Velmi poutavý projev 
zde přednesl pan luděk štipl z občanského 
sdružení Respekt a tolerance, který všech-
ny účastníky přinutil se zamyslet nad na-
šimi životy, nad tím co je v životě důležité 
a jak křehký současný mírový stav je. Do-
volte mi, abych ještě jednou, za celé měs-
to, panu luďku štiplovi, poděkovala. Podě-
kování patří také pěveckému sboru Větrník 
Základní školy loštice, který nás oslavami 
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doprovázel a spolu s projevem navodil osla-
vám atmosféru, kterou si tento významný 
den bezesporu zaslouží. Važme si každé 
minuty v našich životech, kterou můžeme 
prožít my, i naše děti, v míru - bez váleč-
ných zločinů a utrpení.

Kronika Města loštice
 Dovolte mi, abych touto cestou podě-
kovala kronikářce města, paní Věře Večer-
kové, za její pečlivou a obětavou práci, kte-
rou pro město ve funkci kronikářky města 
vykonává. Jedná se o činnost, která má pro 
město obrovský kulturní přínos. Jde o dě-
dictví, které zde zůstane zachováno pro 
mnoho dalších generací, které budou moci 
do kroniky nahlédnout, hledat v ní své 
vlastní kořeny, svoji historii, mapovat život 
svého rodného města a svých předků. 

Informace pro občany 
prostřednictvím emailových zpráv
 informace o tom, že město zavádí sys-
tém zasílání emailových zpráv občanům, 
jste již všichni obdrželi. V současné době již 
tuto službu využívá 153 osob. Reakce uživa-
telů na službu jsou většinou kladné, v rám-
ci zkušebního provozu se snažíme odladit 
nedostatky systému, jako bylo např. padání 
zpráv při doručování do spamů emailových 
schránek uživatelů. Vytvořili jsme jedno-
duchý návod jak tomuto stavu předcházet. 
V současné době je na webových stránkách 
města umístěn jednoduchý elektronický 
formulář, který umožňuje se k nabízené 
službě přihlásit přímo na stránkách města. 
ti z Vás, kteří o službě uvažují a doposud 
se k odběru informačních emailů z měs-
ta nepřihlásili, mají nyní jedinečnou mož-
nost jak se jednoduše přihlásit. Doporuču-
ji všem, kteří mají přístup k internetu, aby 
naši nabídku alespoň vyzkoušeli, vždy máte 
možnost se ze služby odhlásit, v případě, že 
Vám nebude vyhovovat. 

technická správa města
 technická správa města je hned po ka-
nalizaci nejvíce diskutované téma, zejmé-
na co se týká úklidu veřejných prostran-
ství a sečení zeleně. V současné době, kdy 
ve městě probíhá kanalizace je úklid měs-
ta téměř nemožný. Přestože se provádí 
někdy i 2x denně kropení ulic zhotovite-
lem stavby, neustále se práší a pokud prší, 
mění se tento prach v bláto. ostatní měs-
ta, kde stavba kanalizace probíhá, jsou na 
tom velmi podobně. K údržbě zeleně snad 
jen tolik, většina z nás má vlastní zahradu 
a tedy ví, že v posledních 10 dnech neu-
stále prší a je teplo, což jsou ideální pod-
mínky pro růst trávy. tráva roste v těchto 
dnech velmi rychle a většina z Vás už má 
zahradu 2x někteří i 3x posečenou. tech-
ničtí pracovníci města sečou velké množ-
ství zelených ploch a mimo to provádí 
celou řadu jiných prací, které se správou 
města souvisí, teprve nyní zahájili druhé 
kolo sečení, protože byly dny, kdy jim po-
časí sečení neumožňovalo stejně jako pro-
vádění postřiků na hubení plevele. Z výše 
uvedených důvodů tráva na některých 
místech přerůstá. V případě, že u Vašeho 
domu je vysoká tráva, pracovníci města 
Vám před domem neposekli, využijte náš 
program hlášení poruch a závad, označte 
dané místo na mapě, doplňte popis a fo-
tografii a pokud půjde o pozemek, který 
je v majetku města a město má povinnost 
se o něj starat, budeme se snažit Vám vyjít 
vstříc. Na závěr bych ráda dodala, že kaž-
dý z Vás může městu pomoci, všichni zde 
žijeme, je to město nás všech, jsme jeho 
neoddělitelnou součástí a všichni se na 
tom jakou tvář má, můžeme podílet. Ně-
kteří z Vás to samozřejmě již řadu let děla-
jí a městské pozemky u svých nemovitostí 
pravidelně sečou, za což jim jménem měs-
ta děkuji. 
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 V rámci zkvalitnění služeb pro občany 
od 13. 4. 2015 nabízíme službu pro obča-
ny „Doprava multicarou“, vozidlo lze ob-
jednat pouze včetně obsluhy, cena služ-
by je 11,00 Kč/km a cena obsluhy 121,00 
Kč/hod., cena obsluhy je účtována za kaž-
dou započatou půl hodinu. službu je nut-
no předem objednat u vedoucího technic-
ké správy města tel:737 962 245. služba je 
poskytována pouze jako doplňková čin-
nost pro občany v rozsahu volné kapacity 
v době objednávky. ceník je zveřejněn na 
webových stránkách města (odkaz http://
www.mu-lostice.cz/dokumenty/26-cenik-
sluzeb.pdf)

odpadkové koše
 Po zveřejnění článku v minulém čísle 
hlasu loštic, ve kterém jsem žádala majite-
le psů o provádění úklidu psích exkrementů 
po svých mazlíčcích, jsem obdržela několik 
stížností občanů na nedostatek odpadko-
vých košů ve městě a na jejich špatný tech-
nický stav. Provedeným šetřením jsme zjisti-
li, že mimo Náměstí Míru nejsou odpadkové 
koše téměř nikde ve městě. V současné době 
provádíme pasport odpadkových košů ve 
městě, abychom vytvořili koncepci obnovy 
odpadkových košů ve městě, poté začneme 
současný stav postupně napravovat.

Bc. Šárka Havelková Seifertová

INfoRmACE PRo občANY

Zpráva SUoT   -  za období 
bŘEZEN – DUbEN 2015
Narodili se:
Jakub tilcER, Jáchym hEiDENREich,
Elsa šKaRKoVÁ, Jan sloUKa,
Marina tilcERoVÁ, Vítek PosPÍšil,
Michael VYKYDal, Elen haloUZKoVÁ,
Gabriela KlEiBloVÁ.

Zemřeli  naši  spoluobčané:
MUZiKaNt Václav, ČÁBElKa Rolf,
KVaPiloVÁ Marie, 
VaŘEKoVÁ Drahomíra

Manželství  uzavřeli:
Marian RUPREcht a Petra KVasNiČKo-
VÁ z Moravičan 
(sňatek uzavřen v Moravičanech)
ladislav KaVŘÍK a Denisa sEDlÁČKo-
VÁ  z Brna 
(sňatek uzavřen v obci Pavlov, část Zavadil-
ka)
stanislav BÁČa a alena KaRasoVÁ 
z Mohelnice      (sňatek uzavřen Na Pešti)

Upozornění!
Upozorňujeme občany, že skončila splat-
nost pro zaplacení místních poplatků (po-
platek za komunální odpad a poplatek ze 
psů). tímto Vás žádáme, abyste poplatky 
uhradili, jinak Vám bude vystaven plateb-
ní výměr, kde se poplatek může zvýšit až na 
trojnásobek. V případě nezaplacení se bu-
dou nedoplatky vymáhat exekučně, a pak 
poplatník hradí i náklady řízení.

městská knihovna Loštice 
oznamuje: 
změnu půjčovní doby od 1. července 
2015
Pondělí  10.00 - 12.00   13.00 - 18.00 hod.
středa  12.00 - 18.00 hod.
Pátek  10.00 - 12.00   13.00 - 18.00 hod.
-  o prázdninách pouze do 17.00 hod.
uzavření knihovny od 3. srpna do 14. srp-
na 2015 z důvodu čerpání dovolené
Děkujeme za pochopení a přejeme krásné 
a pohodové léto
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městské kulturní středisko 
Loštice – provoz o prázdninách.
Provoz kulturního domu o prázdninách 
bude omezen – kulturní prázdniny.
Veškeré potřeby můžete zasílat na mail: ve-
sely@kulturalostice.cz nebo volejte, posílej-
te sms na telefon 602 544 253, možnost vy-
užití provozní doby knihovny.

Proveďte si kontrolu platnosti 
občanského průkazu
 V letošním roce (a v r. 2016 a 2017) 
končí platnost občanského průkazu (oP) 
poměrně velkému počtu občanů. Proveďte 
si proto kontrolu platnosti svého oP. 
 Žádost o výměnu lze podat nejdříve 
60 dnů před ukončením platnosti. Vy-
hotovení trvá cca 3 až 4 týdny s ohledem 
na to, že výrobu oP zabezpečuje centrál-
ně státní tiskárna cenin Praha. Výmě-
na je bezplatná (správní poplatek 500 Kč 
se hradí pouze pokud občan žádá o oP 
s kontaktním elektronickým čipem). 
Předkládá se dosavadní oP, doklad o pří-
padné změně nebo doklad potvrzující 
nový údaj (např. potvrzení o změně místa 
trvalého pobytu, o změně rodinného sta-
vu, diplom). Pokud bude oP při podání 
žádosti již neplatný, nelze jím prokazo-
vat zapsané údaje a bude vyžadován rod-
ný list, popř. další doklady. Fotografie se 
pořizuje přímo při podání žádosti, občan 
tedy fotografii nepředkládá a ani sám ne-
vypisuje tiskopis žádosti - pouze předlo-
ží požadované doklady pracovnici u pře-
pážky, která po pořízení fotografie žádost 
zpracuje, vytiskne a občanovi předloží 
jen ke kontrole správnosti a úplnosti úda-
jů a k podpisu. 
 Postup výměny oP u občanů, jejichž 
dlouhodobý zdravotní stav neumožňuje 
dostavit se na městský úřad, je třeba dohod-
nout s pracovnicí úseku oP MěÚ Mohelni-

ce pí ivetou Navrátilovou, tel. 583 452 106, 
e-mail navratilovai@mohelnice.cz.  
 Další informace k výměně oP lze zís-
kat také na webových stránkách Minister-
stva vnitra ČR  www.mvcr.cz v sekci „služ-
by pro veřejnost – rady a služby – osobní 
doklady“. 

   MěÚ Mohelnice, Odbor správní

Plánujete cestu do zahraničí?
 K cestám do států Evropské unie (EU) 
lze použít platný cestovní pas nebo platný 
občanský průkaz. Ministerstvo vnitra ČR 
a Ministerstvo zahraničních věcí ČR ne-
doporučují používat k vycestování občan-
ské průkazy s oddělenou vyznačenou částí 
(s odstřiženým rohem z důvodu změny po-
vinných údajů zapsaných v obč. průkazu), 
protože odstřižení rohu by v případě proka-
zování totožnosti držitele ve státě EU moh-
lo být považováno za vyznačení neplatnosti 
občanského průkazu nebo za jeho poško-
zení. cestovní doklady by měly být platné 
minimálně po dobu plánovaného pobytu 
ve státě EU.
 K cestám mimo státy EU je třeba plat-
ný cestovní pas. Zkontrolujte si jeho plat-
nost a ověřte si u zastupitelského úřadu 
daného státu, jaká minimální doba plat-
nosti cestovního pasu je vyžadována. Žá-
dost o vydání cestovního pasu se podává u  
obecního úřadu obce s rozšířenou působ-
ností, v jehož správním obvodu je občan 
ČR přihlášen k trvalému pobytu. Vyhoto-
vení cestovního pasu trvá cca 20 – 30 dnů 
s ohledem na to, že cest. pasy jsou vyhoto-
vovány centrálně ve státní tiskárně cenin 
Praha. 
 K vycestování do zahraničí musí mít 
vlastní cestovní doklad každý občan ČR, 
tedy i děti! Děti mohou mít do států EU 
rovněž občanský průkaz. o vydání občan-
ského průkazu mohou požádat rodiče i pro 
děti mladší 15 let.



léto  2015                                                                                                                                     hlas loš tic

8

Další informace lze získat na webových 
stránkách Ministerstva vnitra ČR www.
mvcr.cz v sekci „služby pro veřejnost – rady 
a služby – osobní doklady“ a Ministerstva 
zahraničních věcí ČR www.mzv.cz.  Kon-
taktní osobou pro úsek občanských prů-
kazů a cestovních dokladů je na MěÚ Mo-
helnice pí iveta Navrátilová, tel. 583452106, 
e-mail navratilovai@mohelnice.cz

   MěÚ Mohelnice, Odbor správní

Jak třídíme bioodpad?
 Naše poděkování patří občanům, kteří 
s pochopením přijali nový způsob třídění 
odpadů. Zájem o bionádoby byl tak velký, 
že se město rozhodlo využít nabídky Mik-
roregionu Mohelnicko a další nádoby po-
řídit z dotace. Proto v současné době řada 
domácností na svou biopopelnici ještě čeká 
a obětavě ukládá bioodpad do plastových 
pytlů. Podle posledních zpráv byla dotace 
již přiznána a popelnice budeme vydávat 
koncem měsíce června a začátkem červen-
ce. o termínech a způsobu předání bude-
me informovat městským rozhlasem, ozná-
mením na webových stránkách města nebo 
e-mailem (občanům, kteří požádali o doru-
čování novinek e-mailem).
 Díky novému způsobu třídění poklesla 
od počátku letošního roku produkce směs-
ného komunálního odpadu (ten předsta-

vuje největší položku za likvidaci odpadu) 
proti loňskému roku o 56 tun. K největšímu 
poklesu (52 t) došlo za měsíce duben a kvě-
ten, kdy jsme začali třídit biodpad.

Připravujeme sběr 
potravinářských olejů.
Další novinku chystáme od září letošního 
roku. Začneme sbírat použité potravinář-
ské oleje, které zanášejí odpadní potrubí 
a způsobují problémy při jeho čištění. ob-
čané budou moci odevzdat plastovou láhev 
(pevně uzavřenou šroubovacím uzávěrem) 
s použitým jedlým olejem na sběrném místě 
Města loštice (garáže na Moravičanské uli-
ci) každou středu od 12 do 17 hodin nebo 
každou první středu v měsíci, kdy probí-
há pytlový sběr plastů, láhev postavit před 
dům.  Pracovníkům města usnadníte práci, 
pokud láhev s olejem postavíte k nejbližší-
mu pytli s plasty, pokud jej sami nedáváte 
před dům. obyvatelé sídlišť mohou olej od-
ložit rovněž každou první středu v měsíci 
vedle nádoby na komunální odpad.

 Alena Melhubová
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1. Jaký je aktuální 
stav řešení zákazu 
průjezdu kamionové 
dopravy městem ? 
V rámci řešení dané 
problematiky se mi 
podařilo získat vy-
jádření Ministerstva 

dopravy, odboru pozemních komunikací, 
které uvádí „Pokud případ na pražské Již-
ní spojce zobecníme na problematiku ob-
jíždění zpoplatněných úseků silnic a dálnic, 
lze říci, že stanovení místní úpravy provozu 
na pozemních komunikacích, kterou bude 
omezen vjezd vozidel určité tonáže na ur-
čenou pozemní komunikaci (či komunika-
ce), je možno užít jako účinný prostředek k 
omezování průjezdu tranzitní dopravy mís-
ty, kam tato doprava z hlediska účelu pří-
slušné komunikace dle zákona o PK nepa-
tří. Namátkou se může jednat především o 
užití zákazové dopravní značky B13 (Zákaz 
vjezdu vozidel, jejichž okamžitá hmotnost 
přesahuje vyznačenou mez) v kombinaci s 
doplňkovou dopravní značkou E13 (text – 
především např. Mimo dopravní obsluhy 
aj.), které umožní vymístit tranzitní dopra-
vu při současném zachování přístupnos-
ti lokality pro obsluhu přilehlého území – 
to vše při dodržení zásady racionálního a 
opodstatněného umístění příslušného do-
pravního značení formou stanovení míst-
ní úpravy provozu na pozemních komuni-
kacích.
 Nyní je třeba připravit kvalitní podkla-
dy pro racionální a opodstatněné umístění 

DNES JSmE SE ZEPTALI . . .
. . . starostky města bc. Šárky Havelkové Seifertové

tohoto dopravního značení na silnici ii/635, 
která prochází městem. V současné době 
probíhají jednání s centrem dopravního 
výzkumu v Brně, které má s tímto řešením 
zkušenosti a na podobném úseku silnice ii. 
třídy v blízkosti Brna již s prosazením záka-
zu průjezdu kamionové dopravy uspěli. aby 
byl zákaz průjezdu kamionu městem povo-
len, je třeba prokázat opodstatněnost našeho 
požadavku, což nebude snadný úkol. 
 
2. Město zavedlo separaci biologické-
ho odpadu. Řadě občanů však stále chy-
bí plastové popelnice, kdy bude dodáno 
zbývající množství ? Uvažuje se o častěj-
ším svozu během jarních a letních měsí-
ců, kdy je produkce odpadu vyšší? 
 separace biologického odpadu byla za-
hájena 1.4.2015, hledali jsme nejvhodnější 
řešení separace biologického odpadů tak, 
aby byl nejen naplněn zákon o odpadech, 
který nám separaci biologického odpadu 
nařizuje, ale současně, aby k likvidaci to-
hoto odpadu skutečně docházelo, aby ten-
to odpad dále nekončil na skládkách směs-
ného komunálního odpadu, aby docházelo 
k jeho recyklaci a návratu v podobě zeminy 
zpět do přírody. 
 Město prostřednictvím své dceřiné 
společnosti loštická lesní, spol. s r.o., zahá-
jilo provoz vlastní kompostárny. V návaz-
nosti na to jsme se rozhodli vyjít občanům 
při separaci biologického odpadu vstříc a 
zakoupit popelnice na bioodpad na nákla-
dy města. V souladu s touto strategií jsme 
zakoupili prvních 100 popelnic. současně 

V této nové rubrice budete moci položit otázky vedení našeho města, které vás zajímají, a na kte-
rá chcete znát odpovědi. Otázky můžete zasílat emailem (p. S. Veselý) nebo v tištěné podobě předat 
v kanceláři MKS Loštice. Zaslané dotazy musí vyhovovat platným pravidlům pro zveřejnění příspěv-
ků. Prvních několik otázek za Vás vybrali členové Redakční rady, které směřují na starostku města.
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jsme se snažili najít řešení, které by město 
co nejméně finančně zatížilo. Jakmile byl 
otevřen dotační titul na nákup nádob na bi-
ologicky rozložitelný odpad, ihned jsme za-
hájili kroky pro podání žádosti. Vyhlášený 
dotační titul však městu neumožňoval, aby 
se sám se svojí žádostí do výzvy přihlásil, 
protože dotační titul podléhal pravidlu „de 
minimis“ a město má již finanční prostřed-
ky z tohoto titulu vyčerpané, proto jsme 
požádali Mikroregion Mohelnice o pomoc 
a dotační titul na separaci BRKo byl podán 
v rámci Mikroregionu Mohelnice. 
 V současné době již má Mikroregio-
nu Mohelnice platné rozhodnutí o přidě-
lení dotace z operačního programu život-
ní prostředí. Dotace činí 90 % uznatelných 
nákladů projektu, dále má Mikroregion 
Mohelnice provedené výběrové řízení na 
dodavatele nádob na separaci BRKo a již 
byla podepsána kupní smlouva. První ná-
doby na biologický odpad by měly být do-
davatelem poskytnuty k odběru v polovině 
měsíce června. Jakmile nádoby obdržíme, 
začneme je předávat občanům, kteří mají 
podanou žádost o výpůjčku na nádobu na 
separaci biologicky rozložitelného odpadu.

3. Stihne se opravit vozovka i chodníky 
na ulici Sokolská do loštických slavností 
hudby a tvarůžků?
 Jestli máte na mysli její kompletní po-
vrchovou úpravu, včetně chodníků od uli-
ce Palackého až po Moravičanskou ulici, 
pak určitě ne. termín dokončení díla byl 
posunut do 15.8.2015. Ke zpoždění termí-
nu plnění došlo z několika důvodů, jedním 
z prvních je problém se spádem splaškové 
kanalizace při zaústění splaškové kanaliza-
ce z ulice sokolská na ulici Palackého, čímž 
došlo k výraznému zpoždění rekonstrukce 
silnice. Dalším prvkem, který měl za ná-
sledek zpomalení stavby, byl požadavek tJ 
slavoj loštice na vybudování plynové, ka-

nalizační a vodovodní přípojky pro hřiště 
tJ slavoj loštice, které musely být zhotove-
ny ještě před rekonstrukcí vozovky. V ne-
poslední řadě došlo ke zpomalení stavby 
také etapizací prací při provádění rekon-
strukce sokolské ulice, která byla prove-
dena nejen na základě nutnosti zabezpečit 
přístup pro zásobování provozů firem pod-
nikajících na sokolské ulici, ale i na zákla-
dě množících se žádostí občanů sokolské 
ulice zajistit co nejkratší dobu úplné uza-
vírky silnice. V každém případě, chodníky, 
od ulice Palackého po vchod do areálu hřiš-
tě, budou zrekonstruovány a vozovka bude 
v tomto úseku také provizorně sjízdná. 
 

4. Paní starostko, jste považovaná za od-
bornici na získávání evropských dota-
cí, můžete nám prozradit, u kterých pro-
jektů plánujete financování z evropských 
zdrojů?
 Nové programovací období značně 
omezilo možnosti čerpání evropských fi-
nancí, stále budou podporovány projek-
ty zaměřené na zlepšení životního pro-
středí, výsadbu zeleně, ekologii, odpadové 
hospodářství, čistota vody, protipovodňo-
vá opatření. Město loštice připravuje pro-
jekt „Protipovodňových opatření v lokali-
tě Žádlovice“, který byl zpracován v rámci 
studie „Protipovodňových opatření v ka-
tastrálním území loštic“, k žádosti o dota-
ci ze sFŽP ČZ programu oPŽP ČR. Před-
poklad příjmu žádostí o poskytnutí dotace 
je listopad 2015. tento projekt je, prozatím 
jako jediný z plánované studie, již téměř 
majetkově vyřešen a připraven k zahájení 
dalších kroků pro  jeho případnou realiza-
ci. V ostatních lokalitách město naráží na 
vlastnické vztahy k pozemkům, které brá-
ní jejich realizaci. V rámci programu oPŽP 
sFŽP ČR bychom rádi, na podzim letošního 
roku, také podali žádost o dotaci na projekt 
„Revitalizace veřejné zeleně v lošticích“. 
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Dále město plánuje v následujícím obdo-
bí využít integrovaný operační program ří-
zený Ministerstvem pro místní rozvoj příp. 
státní fond dopravní infrastruktury pro 
budování cyklostezek v katastrálním úze-
mí loštic ve spolupráci s okolními obcemi, 
tak, aby na sebe tyto cyklostezky navazova-
ly. V současné době provádíme průzkum 
vhodných lokalit, prověřujeme vlastnické 
vztahy k pozemkům, konzultujeme vhodný 
výběr lokalit, tak, aby byly v souladu s čer-
páním dotací v oblasti bezmotorové dopra-
vy. Určitě bychom chtěli také využít dotační 
tituly na zvýšení bezpečnosti na komunika-
cích v intravilánu města. V tomto případě 
bude možností čerpání dotací hned něko-
lik a to v rámci iRoP, sFDi případně dota-
ce z olomouckého kraje. iRoP, také otevírá 
možnosti čerpání dotací v oblasti školství, 
zejména na budování specializovaných 
učeben, v rámci projektové přípravy jsme 
byli osloveni Magistrátem města olomouce 
o zaslání projektových záměrů. Všem pří-
spěvkovým organizacím města byla nabíd-
ka na vytvoření projektových námětů pře-
dána. Vytvořeny byly 4 projektové náměty, 
ve všech případech Základní školou lošti-
ce. Ráda bych touto cestou panu řediteli Zš 
poděkovala za spolupráci, termín na zpra-
cování byl velmi krátký a škola zareagova-
la velmi rychle a efektivně. Pevně věřím, že 
se v rámci nového programovacího obdo-
bí podaří některé z těchto projektových ná-
mětů uskutečnit. Jednou z dalších možnos-
tí financování investičních akcí ve městě je 
také forma EPc projektu. V současné době 
vedeme jednání o možném řešení obnovy 
veřejného osvětlení ve městě, které by moh-
lo být částečně řešeno formou EPc projek-
tu tzn. projekt by byl financován zhotovi-
telem a splácen z budoucích úspor, které 
by revitalizací obnovy veřejného osvětlení 
v budoucnu vznikly. 

5. lidé si stěžují na hluk, vysokou praš-
nost a na neustálé otřesy svých domů v 
oblastech, kde probíhá realizace kanali-
zace, zejména na ulici olomoucká. Děláte 
zde skutečně maximum, nešlo by napří-
klad zauvažovat nad provizorním zpev-
něním nejvytíženějších částí vozovky uli-
ce olomoucká?

Výstavba kanalizace v současné době za-
těžuje téměř celé město. stížnosti občanů 
se snažíme průběžně řešit. Zhotovitelem 
stavby nám bylo přislíbeno, že budou pro-
vádět pravidelné kropení ulic, upomíná-
me dosypávání výtluků na komunikacích. 
olomoucká ulice není v majetku města, 
jedná se o krajskou komunikaci ve sprá-
vě silnic olomouckého kraje. Způsob pro-
vizorního zapravení výkopů po kanalizaci 
byl stanoven podle požadavku správce ko-
munikace, tedy správy silnic olomouckého 
kraje. V současné době správa silnic olo-
mouckého kraje dokončuje projektovou 
přípravu celoplošné opravy silnice ii/635 
v intravilánu města, která bude realizová-
na od vjezdu do města, od Mohelnice přes 
ulici Palackého, náměstí, olomouckou uli-
ci až po konec města - směr Palonín. Jak-
mile to stavba dovolí a správa silnic bude 
mít všechny potřebné náležitosti k zaháje-
ní opravy připraveny, bude zahájena vlast-
ní realizace opravy silnice. Předpokládaný 
termín září, říjen letošního roku. Vzhledem 
k tomu, že si jsme situace na olomoucké 
ulici vědomi, podařilo se nám vyjednat do-
časný zákaz průjezdu kamionů nad 12 tun 
olomouckou ulicí a to po dobu realizace 
stavby kanalizace v termínu od 3.6.2015 do 
31.12.2015. Závěrem Vašeho dotazu mi ne-
zbývá než znovu všechny občany požádat o 
trpělivost a pochopení. 

red.
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Aktuality ze základní školy
 Jako každý rok i letos je měsíc červen 
pro žáky a učitele dobou, v níž vrcholí celo-
roční oboustranné úsilí , jehož výsledkem je, 
jak jinak, vysvědčení. V tomto roce je však 
červen také měsícem, v němž finišují pří-
pravy na oslavy 120. výročí založení školy 
v lošticích. Proto bych hned v úvodu chtěla 
všechny čtenáře hlasu loštic co nejsrdečně-
ji pozvat na školní akademii, která proběhne 
dne 19. června 2015 v 16. 00 hodin v MKs 
loštice. Na akademii bude dne 20. června 
2015 navazovat Den otevřených dveří, kdy 
se budovy staré a nové školy zpřístupní ve-
řejnosti od 9.00 – 12.00 hodin. Než však tato 
doba nadejde, dovolte mi malé ohlédnutí za 
3. a 4. čtvrtletím školního roku 2014/2015. 
Bylo bohaté na akce sportovní, vědomostní, 
ale i zábavné. Pojďme si připomenout ales-
poň některé z nich.

 Na 1. stupni proběhla již pátá Noc s an-
dersenem, které se zúčastnili žáci i.B a iii. 
a. V loštické knihovně prožili noc plnou 
pohádek a povídek slavného dánského auto-
ra spojenou například s tvořením pro malé 
šikuly či putováním na strašidelný hřbitov. 
Děti si vyzkoušely také role marionet a lout-
koherců.
 V měsíci březnu se žáci 4. a 5. ročníku 
zúčastnili každoroční exkurze do lidové 
hvězdárny v Prostějově. Poslední březnový 
týden strávili žáci 1. stupně příjemné chví-
le v Muzeu olomouckých tvarůžků, kde 
si připomněli velikonoční zvyky a tradice, 
např. zdobení kraslic a pletení pomlázky. 
 společnou akcí pro 1. a 2. stupeň byl Den 
Země 2015. Na 1. stupni děti procestovaly 
celý svět. Zábavnou formou řešily globální 
a environmentální problémy naší planety. 

ZPráVy Ze ŽIVota MěSta
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Pro 2. stupeň připravila část aktivit katedra 
botaniky Přírodovědecké fakulty Univerzity 
Palackého v olomouci (masožravé rostliny, 
mikroskopování, zajímavé plody a semena).
 Během března se někteří žáci Viii. a 
a Viii. B třídy zúčastnili další části projek-
tu Podpora technického a přírodovědného 
vzdělávání v olomouckém kraji na GJo v 
litovli. V oblasti fyziky řešili téma zvuk a v 
oblasti přírodopisu oběhovou soustavu.
Vybraní žáci 7. ročníku se spolu s žáky Zš 
luká, Zš Vodní Mohelnice a Zš Mlýnská 
Mohelnice zúčastnili v rámci téhož pro-
jektu výukového dne spojeného s exkurzí v 
elektrárně na Pastvinách a suchém vrchu, 
který pořádala střední škola technická a ze-
mědělská v Mohelnici.
 Pro žáky 2. stupně byly určeny výukové 
programy agentury aRPoK (agentura roz-
vojové a humanitární pomoci olomoucké-
ho kraje) zaměřené na aktuální témata týka-
jící se globálního rozvojového vzdělávání.
Velkého úspěchu dosáhla v recitační sou-
těži Dětská scéna 2015 žákyně ii. a Eliš-
ka Zdráhalová. Postoupila z 1. místa v kole 
okresním do kola krajského, které proběhlo 
v polovině dubna v olomouci. Zde s básní 
Jiřího Žáčka Ušaté torpédo získala od od-
borné poroty nejvyšší ocenění.
 tradičně úspěšní byli i naši mla-
dí cyklisté. Družstvo starších žáků ve 
složení tomáš havelka, anna Konečná 
(oba Viii. a), Jan Komínek a alexandra 
Johnová (oba iX. a) zvítězilo v oblastním 
kole Dopravní soutěže mladých cyklis-
tů 2015 a postoupilo do kola okresního, 
kde obsadilo 3. příčku. Dobře zabodovali 
také volejbalisté. Družstvo starších žáků 
ve složení havelka, ševčík, Kulatý, Morá-
vek, Kobza, Komínek a laštůvka získalo 
2. místo v okresním kole volejbalu žáků 
základních škol, konaném v šumperku 
počátkem dubna 2015.

 Žáci naší školy se 10. dubna 2015 zú-
častnili 2. ročníku okresního kola od-
znaku všestrannosti olympijských vítězů 
v Mohelnici. akci pořádala Česká olym-
pijská a.s. Zástupci organizátora byli šár-
ka Kašpárková a Michal Pogány. V soutěži 
jednotlivců obsadil Matěj Vykydal (iV. a) 
3. místo. 
 Úspěchu dosáhli také naši malí spor-
tovci. ti se zúčastnili na konci dubna okrs-
kového finále ve fotbale pro 1. – 5. třídy 
McDonald´s cup v Zábřehu, odkud po-
stoupili do okresního kola v šumperku.
 Naši žáci také pilně pracují na vzhle-
du městských kontejnerů. Jednotlivé třídy 
v hodinách výtvarné výchovy, pracovních 
činností nebo v rámci společného malová-
ní s rodiči vyzdobili tento netradiční pod-
klad podle své fantazie.
 Poslední měsíce školního roku jsou sa-
mozřejmě také obdobím školních výletů, 
fotografování tříd, celoročního vyhodno-
cování projektů Papír za papír a Recyklo-
hraní… Vše směřuje pomalu ale jistě k ob-
dobí, které mají všichni žáci nejraději, a to 
jsou prázdniny. Popřejme jim, ať si je pěkně 
užijí.  Mgr. Martina Špičková

Loštický skauting
 Pokusme se zanechat tento svět o tro-
chu lepší, než jaký byl, když jsme na něj při-
šli. to jsou slova zakladatele skautingu Ro-
berta Badena Powella. Díky němuž v České 
republice zažívá přes 45 000 dětí spous-
tu dobrodružství, učí se poznávat život z 
mnoha úhlů, ale hlavně snaží se tvořit ži-
vot lepší a lepší. této myšlence jsou věrni i 
skauti v lošticích.
 a co je u nás nového? světlušky spo-
lu se skauty vyrazili na každoroční setkání 
skautů k mohyle ivančeně, která je postave-
na pár kilometrů pod lysou horou. ivanče-
na, jak se setkání jmenuje, se pořádá každý 
rok v sobotu okolo 24. dubna. Jde o uctění 
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památky pěti popravených skautů odboje 
slezských skautů, nacisti tak učinili 24. dub-
na 1945. Na ivančeně se sejde spousta skau-
tů z různých koutů ČR, ale i ze slovenska 
či Polska. Beskydy nás přivítaly teplým slu-
níčkem a nezapomenutelnou atmosférou.
 Velkou novinkou je účast a vítězné po-
stoupení skautů na tradičním skautském zá-
vodě, svojsíkově závodě. letošní ročník se 
konal v hraběšicích a organizaci si vzalo do 

rukou středisko šumperk. Za loštice se zá-
vodu účastnily tři hlídky, Kamzíci, Racci a 
Bobři. Kamzíci, což jsou skautky, se umísti-
ly na krásném pátém místě. Racci, skauti na 
osmém místě a Bobři na třetím postupujícím 
místě. tudíž postupují do krajského kola, kte-
ré bude v Písařově. Moc vám držíme palce!!
 Pokud se vás zajímá život loštických 
skautů podrobněji, neváhejte a podívejte se 
na internet na stránku http://www.skautlos-
tice.cz/.         Tereza Tichá, vedoucí světlušek

malování na kontejnery
 Žáci Základní školy loštice se zapojili do projektu Města loštice a postupně vyzdobují 
opravené kontejnery různými motivy, dle vlastní fantazie. akce probíhá v rámci vyučování 
v hodinách výtvarné výchovy, ale také mimo vyučování a to 15.5.2015 odpoledne, kdy se 
žáci 2. a s rodiči zúčastnili malování kontejnerů na dvoře městských garáží. celý projekt 
vzbudil u dětí velký zájem a je oboustranně prospěšný. Děti si vyzkouší malovaní na netra-
dičním podkladu a občanům tím zkrášlí místa pro odkládání odpadů.              Milan Pelzl

Projekt SENIoŘI KomUNIKUJÍ
Město loštice bylo vybráno správní radou 
Nadačního fondu manželů Václava a livie 
Klausových k realizaci týdenního počíta-
čového kurzu pro seniory našeho města, 
prostřednictvím společnosti ha-vel fami-
ly. hlavním partnerem projektu je Nadace 
České spořitelny. 
 cílem projektu "senioři komuniku-
jí" je podpora vzdělávání seniorů v oblas-
ti ovládání a užívání osobních počítačů. 
Vzdělávací projekt je zaměřen především 

na ty seniory, kteří doposud neměli příleži-
tost se seznámit se zmíněnými moderními 
komunikačními prostředky blíže, a chtě-
jí se je alespoň v základních funkcích nau-
čit ovládat, aby překonali handicap, kterým 
by budoucí generace seniorů už neměly být 
tolik poznamenány. 
 Počítačový kurz pro 10 seniorů naše-
ho města se uskuteční v termínu od 22. 6. 
2015 do 26.6.2015 v Penzionu pro důchod-
ce loštice, hradská 113/5, 789 83 loštice.
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Putování Za loštickým tvarůžkem

V sobotu 30. května 2015 uspořádal Klub 
českých turistů, odbor loštice 39.ročník 
tradičního pochodu „Putování za loštic-
kým tvarůžkem“. Květnové počasí bylo ve-
lice proměnlivé, spíše chladné, takže po-
řadatelé řešili zapeklitou otázku, pro kolik 
účastníků nakoupit a zajistit slíbené občer-
stvení a suvenýry v cíli. V případě nepříz-
nivého počasí přijde na pochod cca 1500 
„skalních“ turistů. optimistický odhad byl 
2 až 2,5 tisíce. cestovních průkazů, tzv. 
„puťovek“ nakonec bylo připraveno 2300 

pro pěší a 1000 pro cyklotrasy. Pro zmírně-
ní náporu při sobotní registraci, byla nově 
k dispozici on-line registrace přes internet 
a v pátek večer také možnost pro místní, za-
psat se na zvolenou trať a ráno vyrazit pří-
mo z domova. těchto možností využilo 392 
turistů.
 Ranní probuzení do pěkného dne při-
lákalo na start 2226 pěších turistů a 801 
cyklistů. Po celý den se o ně staralo 86 po-
řadatelů, takže byla zaznamenána dosud 
nejvyšší účast na „loštickém tvarůžku“ a to 
3113 účastníků.
statistika podle tratí:
trať     8   15   25 35 50 75
pěší 1105 879 178   46   18 
cyklo  168 253  326 54
 obdivuhodná je vitalita nejstaršího 
účastníka pana arnošta Rulíška, ročník na-
rození 1921, který absolvoval cyklotrasu 15 
km. Nejmladších účastníků, narozených v 
roce 2015, bylo v letošním ročníku několik: 
Jáchym heidenreich, Jakub loew, Mikuláš 
Nejedlý, Jakub tilcer.
 touto cestou chci poděkovat všem, kte-
ří se svojí přímou účastí, materiální i fi-
nanční podporou přičinili o zdárný průběh 
letošního ročníku.
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Vzpomínka na konec války
Ze slavnostního projevu, který byl přednesen Luďkem Štiplem ve čtvrtek 7. května na shro-
máždění občanů u památníku obětem válek před základní školou 
 co se vlastně stalo před 70 lety - toho pa-
mátného 8. května 1945. Především - byla po-
depsaná bezpodmínečná kapitulace němec-
ké armády. Kapitulace začala platit 8. května 
ve 23 hodin a jednu minutu středoevropské-
ho času, což bylo jednu minutu po půlnoci 
moskevského času, proto se v Rusku kona-
jí velké oslavy 9. května, zatímco my máme 
státní svátek Den vítězství již 8. května.
 V asii bojovali američané a jejich spo-
jenci proti Japoncům ještě další čtyři měsí-
ce – až do 2. září 1945.
 V lošticích si museli na první vojáky 
Rudé armády počkat do středy 9. května. 
Kolem šesté hodiny ráno tanky 60. armády 
2. ukrajinského frontu přejely přes třebův-
ku a pokračovaly směrem na západ, násle-
dováni příslušníky 1. československé tan-
kové brigády.
 Nedá se říct, že by během války byl zde 
ve městě klid, a že všichni jen čekali, až je 
někdo přijede osvobodit. Mnoho lidí z loš-
tic a okolí se zapojilo do boje proti nacis-
tům. V Československé bojové jednotce na 
Západě například bojoval pan Konečný, 
Muzikant, artur langer a Max Weiss. Na 
východní frontě bojoval rodák ze Ztracené 
ulice armin Morgenstern a také ladislav 
Bedřich, který zastával významnou funkci 
přímo ve štábu generála svobody. 
 Do domácího odboje se na lošticku 
zapojilo několik organizovaných skupin 
i desítky odvážných jednotlivců, sokolů 
a bývalých vojáků. Mnozí za svoji činnost 
zaplatili životem.  celkem 73 občanů bylo 
zatčeno a vezněno a 29 zahynulo. Jména za-
bitých jsou uvedena na tomto památníku. 
Jsou tam uvedena také jména členů loštické 
židovské komunity.  Z 59 židovských mužů, 
žen a dětí, kteří byli v roce 1942 odvlečeni 

z loštic do koncentračních táborů, přežily 
a domů se vrátily pouze tři osoby.
 hned v den osvobození - 9. května 1945 
se sešel v lošticích Revoluční národní vý-
bor, který již byl ilegálně sestaven předem. 
V jeho prvním prohlášení se mj. uvádí: Sed-
mileté utrpení českého národa skončilo, jsme 
opět svobodni. Vítězná Rudá armáda, naše 
osvoboditelka, projíždí městem. Správu měs-
ta přebírá Revoluční národní výbor. Zacho-
vejte klid a pořádek. Jakékoliv vyřizování 
účtů je nepřípustné a bude přísně potrestá-
no. Vyvěste prapory a vítejte vítěze!
 Nacistická zvůle v období 1939-1945 
si vyžádala v tehdejším Československu na 
350 tisíc obětí. Při osvobozování Českoslo-
venska zahynulo přibližně 140 tisíc vojáků 
Rudé armády, na 30 000 rumunských vojá-
ků a tři a půl tisíce československých vojá-
ků; mezi padlými nechyběli ani vojáci ame-
rické a polské armády. celkem v Evropě 
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a asii během druhé světové války zahynulo 
63 milionů vojáků a civilistů.
 Dnes tedy vzpomínáme 70. výročí 
ukončení této strašné války.  Já si ale někdy 
myslím, že válka snad ani neskončila, jen 
se přemístila někam jinam. od roku 1945 
se stále někde bojuje a válčí.  Ještě nedávno 
lidé umírali násilnou smrtí na území bývalé 
Jugoslávie. V současnosti se bojuje, vraždí 
a znásilňuje v africe i na středním výcho-
dě. ozbrojené nepokoje probíhají také do-
cela blízko nás – na Ukrajině.
 Je neuvěřitelné, že 70 let po skončení 
světové války má, dle průzkumu z minu-
lého týdne, téměř 70% lidí v Česku oba-
vy z konfliktu na Ukrajině a myslí si, že se 
boje mohou rozrůst do dalších zemí. Mu-
síme jen doufat, a nejenom doufat, ale dě-
lat vše proto, aby se tyto obavy nikdy ne-
naplnily.
 Když se tak dívám na tento pomník, 
před kterým právě stojíme, napadá mě, 
že pomníky války mohou být různé  - ve 
formě tanků, děl, letadel, generálů či voje-
vůdců. Domnívám se však, že ten loštický 
typ je nejvýstižnější. Protože je tam podo-
ba matky. Při studiu archivních dokumen-
tů, literatury, osobních dopisů z válečné 
doby a jiných materiálů jsem si uvědo-
mil, že velké procento hrdinů ať již obrán-
ců, či agresorů i válečných zločinců, když 
se sami ocitnou ve smrtelném nebezpe-
čí, často volají, ještě při plném vědomí či 
v agonii – maminko!  to bývají často je-
jich poslední slova. Je smutné, že na mat-
ku, dětství, lásku a rodinné štěstí si lidé 
vzpomenou, až když se smrtelné nebez-
pečí dotkne jich samotných.  Pokud se to 
týká těch ostatních, tak si takový útlocit 
zpravidla nepřipouštějí.
 Pomník s reliéfem matky válku neosla-
vuje, ale naopak před ní varuje.  a to je moc 
potřebné a dobré.        Luděk Štipl

Toč se, Větrníku!
 Už šestnáctým rokem působí na zá-
kladní škole v lošticích dětský pěvecký 
sbor Větrník a jeho přípravný sbor Větr-
níček. a protože sborová sezóna právě vr-
cholí, je dobré si připomenout, co děti bě-
hem školního roku zažily a kde všude si 
zazpívaly. 
 Podzimní měsíce patří u většiny dět-
ských pěveckých sborů přípravě na ad-
vent a Vánoce a Větrník nemohl být vý-
jimkou. Na začátku prosince děti zúročily 
svoje snažení v Praze, kde si po dvou le-
tech zazpívaly s desítkou sborů z celé re-
publiky v katedrále svatého Víta na mši vě-
nované stonožkovému hnutí, do něhož je 
zapojena i naše škola. Následovalo vánoč-
ní zpívání ve škole a Vánoční koncert na 
školních schodech, kde zpěváci (Větrník, 
Větrníček a švestky na víně) i posluchači 
mají k sobě vždy tak blízko, jak je to jen 
možné.
 Po Novém roce nastaly tři měsíce pří-
prav na jarní sborovou sezónu. tu jsme za-
čali na konci dubna v Javoříčku, kde byla za 
přítomnosti předsedy vlády otevřena expo-
zice v nádherně opravené škole a kde náš 
sbor účinkoval se dvěma dalšími v rámci 
slavnostního programu. V předvečer stát-
ního svátku jsme zpívali před loštickou 
školou u příležitosti 70. výročí zakončení 2. 
světové války a 13. května už byly naše sbo-
rové osmačky a deváťačky hlavními aktér-
kami Českého dne proti rakovině v našem 
městě. sbírkový den jsme završili v kultur-
ním domě Květinovým koncertem, k jehož 
úspěchu přispěla také vystoupení Větrníč-
ku a komorního sboru dospělých švestky 
na víně. Potěšující je fakt, že jsme zcela po-
prvé rozprodali všech 500 kytiček a do sbír-
kového fondu tak přibylo 14 454 Kč. Pro 
zajímavost uvádím, že nejmenším penězi 
v pokladních vacích byly jednokorunové 
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mince, největším darem pak tisícikorunová 
bankovka. Dva dny poté jsme přijali pozvá-
ní do Muzea tvarůžků, kde jsme byli zpíva-
jícími účastníky Muzejní noci, opět společ-
ně se švestkami na víně.
 Ve chvíli, kdy píšu tento článek, se sbo-
rové děti připravují na zpívání v chrámu sv. 
Prokopa, kde by rády přispěly k duchovní 
atmosféře Noci kostelů. V červnu Větrník 
můžete slyšet na školní akademii a na Dni 
otevřených dveří loštické základní školy u 
příležitosti oslav 120. výročí jejího založení. 
a protože Větrník patří již dlouho ke kul-
turnímu životu našeho města, zazpívá spo-
lu s Větrníčkem v neděli 28. června spolu s 
Větrníčkem na loštických slavnostech. Po-
sledním vystoupením letošního školního 
roku bude pro Větrník těsně před prázdni-
nami tradiční rozloučení s deváťáky. Pak už 
se při společném opékání špekáčků vrhne-
me rovnýma nohama do prázdnin. 
 Určitě není tajemstvím, že klavíristka 
a sbormistryně paní učitelka Vyjídáčko-
vá nastoupí o prázdninách na mateřskou 
dovolenou. sbor ale bude pokračovat dál, 
povede jej dlouholetá sbormistryně svata-
va šimková (paní učitelka Vyjídáčková do 

sborového vláč-
ku nastoupí co 
nejdříve, jak to 
jen bude možné) 
a první vystou-
pení nás čeká 4. 
prosince opět v 
Praze. 
 sluší se po-
děkovat všem, 
kteří nás na sbo-
rové pouti pod-
porují. Děku-
jeme milým 
rodiče, kteří do-
kážou jít proti 
proudu módních 

trendů a vědí, že zpěv přispívá k rozvoji 
mnoha důležitých stránek osobnosti jejich 
dětí, děkujeme vedení naší školy, zvláště 
panu řediteli Faltusovi za velkou vstřícnost, 
pochopení a podporu, děkuje našemu mi-
lému městu v čele s paní starostkou havel-
kovou seifertovou, která nám v krátké době 
svého působení věnovala svůj čas, pomoc-
nou ruku i uznání. 
 Nemohu zapomenout na pana Veselého 
z Městského kulturního střediska, díky je-
hož profesionálnímu přístupu a ochotě do-
padl tak skvěle letošní Květinový koncert. 
Poděkování patří všem dárcům finančních 
prostředků, bez kterých to v dnešní době 
nejde: kromě výše uvedených jsou to v 
tomto roce firmy a. W. loštice, hella au-
totechnik Mohelnice, Process contact a sa-
lamon loštice. Zvláštní uznání patří všem 
posluchačům našeho zpívání – těm chceme 
dávat radost a oni nám to bohatě oplácejí.
Po prázdninách se těšíme na příliv nových 
dětí a na společně prožívanou radost. a na-
šemu sboru přejeme do dalšího roku: toč 
se, Větrníku! 

 Svatava Šimková
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Rybářský kroužek dětí 
a mládeže v Lošticích
Jak je již v lošticích tradici pracuje při 
Místní organizaci Českého rybářského sva-
zu kroužek mladých rybářů, který v součas-
nosti vedou luboš a honza linhartovi. Pod 
loštický kroužek spadá také kroužek mla-
dých rybářů z Bouzova, který vede Zdenek 
Rosi. Do kroužku chodí děti zhruba tak 
od 7 let nebo po ukončení první třídy to je 
první kategorie dětí do 15 let, druhou kate-
gorii tvoří mládežníci od 15 – 18 let, kteří 
již mají stejná práva a povinnosti jako do-
spělí členové, ale jsou k dispozici vedou-
cím kroužku v případě potřeby při akcích, 
které pro mladší děti pořádáme. schůz-
ky se konají pravidelně každou sobotu od 
10.30 hodin v klubovně kulturního domu, 
kde máme vyčleněnou jednu klubovnu. se 
schůzkami začínáme kolem poloviny říj-
na, kdy se přihlašují nový zájemci. Na pod-
zim schůzky jsou tak do poloviny prosin-
ce, po novém roce začínají v polovině ledna 
a trvají zhruba do poloviny měsíce května. 
Jak mile nám to počasí dovolí tak chodíme 
s dětmi ven k vodě na nádrž do Žadlovic, 
kde je učíme různým způsobům lovu ryb, 
jak namíchat správně krmení, nahazování, 
střílení prakem, krmení a také jak se chovat 
při pobytu u vody, protože rybařina není 
jen o chytání ryb, ale je také o tom jak se 
máme chovat v přírodě a k rybám. Na jed-
notlivých schůzkách učíme děti základům 
rybářského řádu, poznávání ryb, rostlin, 
živočichů, kteří se vyskytují v revíru naši 
organizace a v okolí, navazování různých 
montáží k lovu, vykládáme si o jednotli-
vých způsobech lovu ryb a také o závodní 
plavané, která má v lošticích velkou tradi-
ci. a právě z tohoto důvodu dětem doporu-
čujeme, aby se věnovali lovu ryb na plava-
nou. Během roku pořádáme pro děti různé 
akce. V rámci schůzek pořádáme soutě-

že, kde děti odměňujeme za jejich výkony 
drobnými rybářskými věcmi nebo něčím 
sladkým. Největší akcí jsou dětské rybářské 
závody, které pořádáme vždy poslední so-
botu před prázdninami na chovném rybní-
ku Doubravice – závlaha. Nejlepší jsou od-
měněni hodnotnými cenami, které věnuje 
výbor naší organizace a tradiční sponzor 
našeho kroužku firma Fish-pro Mohelni-
ce výrobce značky Mivardi. Kromě těch-
to závodů je náš kroužek spoluorganizáto-
rem pohárových závodu Územního svazu v 
lovu ryb udicí mládeže a závodů o pohár 
hejtmana olomouckého kraje. Na tyto zá-
vody nám přispívá Krajský úřad olomouc 
a Územní svaz pro Moravu a slezsko ostra-
va, tyto závody pořádáme již 12 let, za tuto 
dobu prošlo těmito závody velké množství 
dětí, někteří při závodní plavané zůstali i 
doposud z naší organizace můžeme jme-
novat například lukáše a tomáše Fuňko-
vi nebo honzu linharta, ti to jmenovaní v 
současnosti chytají závody druhé ligy a zú-
častňují se různých pohárových závodů v 
rámci celé České republiky. 
to je tak zhruba vše o našem kroužku. Rádi 
přivítáme nové zájemce o rybářský sport, 
protože jak praví klasik „Do času, který 
bůh přidělil lidem, se nepočítá čas stráve-
ný na rybách“ 
 Podrobnější informace Vám rádi sdělí-
me telefonicky 777 850625 nebo eimailem 
lubos.linhart@seznam.cz, nebo se zastavte 
u mě doma to je na adrese luboš linhart, 
Ke koupališti 633, loštice.

Dne 29.5. se v kostele sv. Prokopa usku-
tečnila Noc kostelů. Na návštěvníky, 
kterých přišlo kolem čtyř stovek čekal 
pestrý kulturní program na začátku, 
prohlídka zákoutí kostela. Po desáté ho-
dině večerní se rozezněly tóny trumpet 
z věže kostela.                          -red-
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ohlédnutí
 Za poslední 3 měsíce od posledního vy-
dání „jarního“ hlasu loštic proběhlo pro ná-
vštěvníky v našem kulturním stánku přes 20 
akcí zaměřených na pokrytí potřeb kulturní-
ho vyžití pro všechny vrstevníky našich oby-
vatel. ten kdo zavítal do prostor kulturního 
domu si nemohl nepovšimnout nově vyma-
lovaného a dekoračně upraveného vestibu-
lu a hodně pochval přišlo na příjemný pocit 
a hřejivý dojem ze vstupu do těchto prostor. 
Ještě není plně upraven dle představ, ale již 
se na tom pracuje. V realizovaných progra-
mech a akcích si mohl každý vybrat dle své-
ho gusta, dokonce proběhly i 2 taneční zá-
bavy a bez problémů, konalo se divadelní 
představení loštických ochotníků, koncert 
hradišťanu, zábavný pořad Zdeňka ize-
ra, své si zde našli příznivci dechovky nebo 

KUltUrNí INforMace
country, proběhla velikonoční výstava, příz-
nivci poezie se mohli zaposlouchat do poe-
zie Česti Beťáka za doprovodu kytaristy Pe-
tra Vařáka, svátek maminek jsme oslavili se 
sedmikráskami a hudební skupinou Poho-
dáři a Písklata. Proběhly zde tvůřčí akce sE-
tKÁNÍ – cEsta K soBE a stále probíhají. 
a další akce, a další akce. 
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Připravuje se:
Sobota 13. června
fotbalové hřiště, od 13. hod.     
 Dětské sportovní a zábavné odpoledne
Pátek 19. června, MKS    
 školní akademie
Sobota 20. června, dopoledne   
 Den otevřených dveří základní školy
Sobota 20. června, 19.hod., Synagoga 
 Benefiční koncert
 Musica oeconomica Pragensis
Pondělí 22. června, 16. hod., MKS  
 setkání s kouzlem narození
Čtvrtek 25. června, 19.hod., Synagoga 
 Benefiční koncert 
 Dívčí pěvecký sbor sPgš Kroměříž 
  a švestky na víně loštice
Sobota 27. června, sport. hřiště   
 20. Festival dechových hudeb
Neděle 28. června, sport. hřiště  
 loštické slavnosti hudby a tvarůžků
Sobota 4. července, Husův sbor, 14. hod.  
 Slavnost Jana Husa

Sobota 5. září, 15. hod., sport. hřiště   
 country struna
Neděle 6. září, 14. hod., sport. hřiště   
 loučení s prázdninami
Pondělí 28. září, 14. hod. MKS  
 Den otevřených dveří MKs
Sobota 3. října, 15. hod., MKS   
 10. autorský koncert loštické Veselky
Neděle 4. října, 17. hod., MKS   
Večer poezie Miloně Čepelky 
 a Martina Žáka
11. – 18. října     
 Podzimní výstava ovoce, 
 zeleniny a produktů
Neděle 18. října, 19. hod., MKS     
 Květy paní operety

ostatní nabídka z činnosti MKS:
-  masáže zdravotní a relaxační
-  Piloxing cvičení
-  Zumba cvičení
-  Paličkování
-  setkání seniorů – 17. června, 16. září,  
 21. října, 18. listopadu
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mohelnický Dostavník slaví 
letos 40 let
 Nechce se mi věřit, ale je to fakt, že Mo-
helnický dostavník absolvoval od 24. května 
1975 (1. ročník festivalu, v ZK Roh MEZ 
Mohelnice bylo tehdy přítomných 110 účast-
níků) svých „tisíc mil“, 40 let existence se vším 
všudy. Díky Bohu a s jeho pomocí překonal 
festival nástrahy totality, nepřejnost závistiv-
ců, úskalí počasí, nedostatek financí… 
 Díky Dostavníku bylo vysláno do éteru 
lidských srdcí nesčetné množství melodií a 
slov, které s láskou a šarmem sobě vlastním, 
každý účinkující svým posluchačům věnoval. 
 V toku času se na festivalu zkvalitni-
la technika, hudebníci, organizace a zvidi-
telnil taky duchovní rozměr: šířit dobrou 
písničku kulturou slova a slušným vystu-
pováním. V roce 2006 přijel Mohelnický 
dostavník i do našeho města. od roku uve-
deného se v kostele sv. Prokopa v rámci 
programu festivalu konají páteční recitály 
skupin, které jsou pro vděčného poslucha-

Pozvánka
V rámci jubilejního 40. ročníku Mohelnic-
kého dostavníku Vás 
v pátek 28. srpna 2015 v 19. 00 hod.
srdečně zveme do kostela sv. Prokopa 
na koncert skupiny BPt Zlín. 
Vstupné dobrovolné a vybranou částku vě-
nujeme na opravu kostela. 

Aligátor, pořadatel MD

če vždy bonbónkem. V létech uplynulých 
jsme naslouchali a tleskali skupině Nezma-
ři, spirituál kvintet, Bétel, BG styl, svítání, 
X-tet, Mošny, Pouta. Pro letošní, jubilejní 
40. ročník je připravena skupina BPt Zlín, 
která se u nás nedávno prezentovala na vá-
nočním koncertu.
 Kéž Dostavník přiváží i dalším gene-
racím hudebníků radost z muzicírování, 
účastníkům festivalu pevný krok, otevřené 
oči a srdce a ochotné ruce pro každé dobré 
dílo! Děkujeme a šťastnou cestu! 

 P. Pavel Kavec
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Ultra . . . a maraton
23. května se v lošti-
cích uskutečnil již tře-
tí ročník v závodu ul-
tramaratonu (6 kol po 
14.3 km) a maratonu (3 
kola po 14.3 km). Zá-
vod ultra se běžel jako 
mistrovství republiky. 
Závody proběhly bez 
problémů, kromě ně-
kolika bloudění. Favo-
rit závodu Dany orálek  
nad lomem zabloudil, 
naběhl si navíc asi 6 
km a na občerstvovací 
stanici v Jeřmani době-
hl 20 minut za posled-
ním, aby do cíle po 86 

kilometrech doběhl jako první s náskokem 
14 minut a časem 7:01.05. Nad Pavlovem se 
podařilo bloudit i ostatním, ale většinou vi-
nou vlastní nepozornosti a také zmatku ve 
značení, kde se pletly naše papírové značky 
se značeními různých dalších závodů a po-
chodů. V kategorii žen vyhrála t. Gecová ča-
sem 8:26.38. Kategorii žen nad 50 let vyhrála 
a. Žákovská z Brna časem 9:31.50. Maraton 
vyhrál V. Netopil časem 3:09.40, z žen byla 
první V. svobodová (4:26.37), jediný loštic-
ký účastník R. Pekař doběhl na 14. místě ča-
sem 4:33.30. Pro informaci – nelze srovnávat 
časy maratonu na silnici a maratonu v příro-
dě. Nelze než poděkovat rybářům, pořada-
telům, olomouckému kraji a místním spon-
zorům za materiální podporu.                

Václav Orálek

http://mohelnickatelevize.cz/sport/282-86-km-trasa-ktera-dela-ultramaraton.
http://mkseitl.rajce.idnes.cz/2015-05-24_lostice  http://dao.rajce.idnes.cz/Borak_2015/

Loštičtí karatisté zazářili

SPoRT

 loštičtí karatisté sára Grygarová, Ka-
rolína Frenclová a Dominik Diviš, kteří 
navštěvují oddíl Karate Mohelnice o.s., za-
zářili na závodech konaných v sobotu 23. 
května v Krnově. 
Nejzkušenější karatistka Karolína Frenclo-
vá obsadila ve svých kategoriích kata 9-11 
let a kumite 10-11 let dvě první místa.
 Závody se vyvedly i Dominiku Divišovi, 
který si přivezl z kumite 11-12 let zlatou me-
daili a z kata 11-12 let stříbrnou medaili.
 sára Grygarová navštěvuje oddíl ka-
rate teprve od letošního září, přesto se na 
závodech neztratila. Přivezla dvě medaile 
ze svých kategorií kata a kumite 8-9 let. V 
kata vybojovala 1. místo v kumite skončila 

po vyrovnaném 
zápase na 2. 
místě. 
Fotky ze závodů 
najdete na naší 
internetové ad-
rese www.kara-
temohelnice.cz.
 Blahopře-
jeme medai-
listům a drží-
me jim palce 
na zkoušky, které na ně čekají v sobotu 30. 
května od 9 hodin v horní tělocvičně Masa-
rykovy školy v Mohelnici. 

vedoucí odd. Karate Mohelnice M.Kostka
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Historie z roku 1937
Pan Vladimír Bukovský, jak to možná nevíte, je 
zapálený sběratel loštické historie a rád se věnuje 
shromažďování všech možných historických pod-
kladů. Z jeho sbírky vám dnes představujeme Kos-
telní ulici z roku 1937. Je zde možno vidět cukrář-
ství – pekařství pana Václava Konečného, školní 
potřeby – papírnictví Matouše skoumala, smíšené 
zboží aloizie schönhöfler a obuv – kůže ludvíka 
Weizera.

PŘÍSPěVKY
V tomto období bylo v lošticích 
několik desítek živnostníků, do-
kazuje to seznam loštických živ-
nostníků Země Moravskoslezské.



léto  2015                                                                                                                                     hlas loš tic

26

Trogon Kubánský Tocororo    
latinsky Prioteus temurus

Jeden z nejkrásnějších 
ptáků žijící na Kubě, 
patří do řádu trogo-
nů  o kterých jsem psal 
v loni do hlasu loštic, 
ve střední  americe  jich 
žije víc druhů, ve Gua-
temale quesal, posvát-
ný pták domorodých 

obyvatel. Kubánský  tocororo je endemic-
ký druh, krásně vybarvený, hlavu má mod-
rofialovou, hřbet a ocasní pera jsou tmavě 
modrá, krk a hrudník barva bílá, břicho 
červené. Na letkách má zelené a bílé skvrny, 
střídají se černé a bílé  pruhy. tvar ocasních 
per je zvláštně rozeklaný s vykrojeným pe-
řím. Živí se ovocem a dalšími plody, v men-
ší míře hmyzem. hnízdí v dutinách stromů 
kde vychovává 3-4 mladé o které se oba ro-
diče starají. trogoni dorůstají do velikosti 
asi 28 cm, rozpětí křídel do 40 cm. Počet-
ní stavy nebyly na Kubě věrohodně sečteny, 
od roku 1982 respektován jako vzácný pří-
rodní druh, symbol kubánské svébytnosti.

 Text a ilustrace  Pavel A. Taťoun

25 let kněžské služby
Kněžské svěcení 
jsem přijal 17. 6. 
1990 v B. Bystrici. 
Místa působení: 
1990 – Močenok, 
1990-1992 – Morav-
ské lieskové, 
1992-1994 – Banská 
Bystrica, 
1994-2000 – Bijacovce, 
2000-2014 loštice, Moravičany, 
2014 – Bratislava.
P. Pavel Kavec, cM administrátor a kaplan 
loštický v letech 2000-2014

80. výročí skautingu v Lošticích
 V letošním roce si při-
pomeneme, že uběhlo 80 
let od chvíle, kdy první 
loštičtí kluci okusili krásy 
skautování v dnes již le-
gendární družině „Bobři“.
 i když od první schůzky 
pod vedením Miloše hynšta uplynula spous-
ta času, faktem zůstává, že nejdelšího období 
souvislé činnosti bez nedobrovolných přeru-
šení dosáhl loštický skauting až po listopadu 
1989. Zatímco od roku 1935 do roku 1989 
(sečteme-li všechny roky, kdy skaut mohl le-
gálně existovat) fungovali skauti v lošticích 
12 let, po roce 1989 nastává doba, kdy loštic-
ké středisko svobodně a bez přerušení pracu-
je neuvěřitelných 25 roků.  o udržení chodu 
střediska a výchovu svěřených dětí se podle 
svého nejlepšího vědomí a svědomí vždy sna-
žili obětaví a nadšení dobrovolníci, kteří práci 
s dětmi věnovali stovky hodin volného času 
ve snaze vychovat ze svých svěřenců podle 
skautských principů a zákona všestranně roz-
vinuté a poctivé osobnosti.
 středisko šíp  - Junák – Český skaut 
loštice, z. s. připravuje na podzim připo-
mínku výročí, které je významné nejen 
pro skauty, ale pro celou loštickou veřej-
nost. součástí oslavy by měly být i výstava 
a sborník navazující na publikaci vydanou 
před dvaceti lety k 60. výročí a mapující 
především polistopadovou činnost loštic-
kých skautů a skautek.
 Prosíme tedy všechny čtenáře hlasu 
loštic, kteří by mohli přispět fotografiemi, 
skautskými deníky, kronikami, publikace-
mi, nejrůznějšími předměty vztahujícími se 
ke skautování (od krojů až po kápezetky) z 
let 1935 – 1950, 1968 – 1970 a 1989 – 2015, 
aby se ozvali na níže uvedený kontakt.
svatava šimková, tavasi@centrum.cz, mo-
bil: 737 561 485.
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Závody kočárků v Lošticích

 V sobotu dne 28.3.2015 přesně v 15 ho-
din odstartoval na třiceti místech po celé 
České republice 4. ročník celorepubliko-
vých závodů kočárků s ČPZP, ke kterému 
se pod záštitou starostky města připojily 
i loštice. Vedle chůze s kočárkem se závo-
dilo také na motorkách, odrážedlech, kolo-
běžkách i kolech v různých věkových kate-
goriích. V prostorách hřiště tJ slavoj byl 
pro děti připraven bohatý doprovodný pro-
gram - lanové překážky, 
skákací hrad, kreativní 
dílna či prohlídka ha-
sičského auta. 
 Vzhledem k tomu, 
že celorepublikoví orga-
nizátoři obvykle vybírají 
brzký jarní termín, po-
časí nám ani letos pří-
liš nepřálo a závodníci 
se museli přiobléct. Pro 
všechny sportovce byl 
připraven čaj na zahřátí, 
pro dospělé svařák a na 
závěr i opékání špekáč-

ků. ale hlavně se všichni zahřáli sportem 
a pohybem na čerstvém vzduchu.
absolutním vítězem chůze s kočárkem 
v hlavní kategorii "celá rodina" se pro letošek 
stali hánišovi z loštic. Na počet medailí se 
nejvíc vyznamenali Fialovi z Mohelnice.
 Jednalo se o charitativní akci, jejíž vý-
nos byl věnován na dobročinné účely. 
V celé ČR bylo letos vybráno 44 214,-. loš-
tice přispěly částkou 1100,- na provoz mo-
helnického denního stacionáře okénko. 
 Naši partneři - město loštice, ZlKl 
s.r.o., Vitaharmonie, Bravo s.r.o., Medová 
školka, till s.r.o., a.W. s.r.o., obec staveni-
ce, U Bezinky a kavárna U lišky Bystrouš-
ky – se postarali závodníkům o krásné ceny, 
doprovodný program a spoustu zdravých 
dobrot, které měl každý závodník možnost 
po dosažení cíle ochutnat, za což jim touto 
cestou ještě jednou děkujeme. 
 Poděkování patří také tJ slavoj za zapůj-
čení prostor sportovního hřiště a všem, kte-
ří se na organizaci a zajištění závodů podíle-
li. Fotografie jsou k vidění na https://www.
facebook.com/events/526011070871187/ 
a krátké video na stránkách http://www.za-
vodykocarku.cz/tv-reportaze-videa-ze-4-
rocniku/.                  Pavla Bálková Koppová

ve spolupráci s Občany pro Loštice
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Zahraniční studenti opět v Lošticích

 stejně jako v loňském roce, 
tak i letos v únoru, se Gymná-
zium Jana opletala v litovli 
zapojilo do projektu Edison, 
který spojuje mladé lidi po ce-
lém světě s možností navštívit 
zahraniční země, poznat jejich 
zvyky, jazyk a kulturu. Díky 
tomu do litovelského gymná-
zia zavítalo pět zahraničních 
studentů ze čtyř kontinentů, 
aby zde strávili jeden ze šesti 
týdnů, po které trvá jejich po-
byt v ČR. 
 Rodiny studentů Patri-
ka Kuby a Elišky Nakládalové se po loňské 
zkušenosti opět rádi ujali role hostitelské 
rodiny a mezi obyvatele našeho městečka 
zavítala dvacetiletá studentka psychologie 
leticia z Brazílie a dvaadvacetiletá tamta z 
Gruzie studující perštinu. 
 Během dne navštěvovala leticia i tamta 
litovelské gymnázium, kde se prezentovaly 
spolu s ostatními zahraničními studenty své 
země. leticie učila studenty sambu a připra-

Velký jarní úklid břehů našich řek   . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

vila své národní jídlo brigadeiro. tamta vy-
právěla o gruzinském náboženství, kuchyni, 
přírodě a upekla chačapury. 
 Nejsilnějším zážitkem brazilské stu-
dentky byl sníh, který viděla poprvé v živo-
tě. společně s tamtou měly možnost si vy-
zkoušet i bruslení na ledě.
 obě studentky si týdenní pobyt v lošti-
cích velice užily a moc se jim tady líbilo!
   Patrik Kuba

V sobotu 18. dubna 2015 uklízeli členo-
vé občanského sdružení Údolí třebův-
ky v rámci kampaně „Ukliďme svět“ břehy 
řeky z Jeřmaně do loštic. i přes mimořád-
ně chladné počasí se sešla asi dvacítka lidí, 
mezi nimi skupina skautů z loštického od-
dílu lesní rytíři, rodiče a starostka měs-
ta Bc. šárka havelková seifertová. Dobro-
volníci nasbírali na uvedeném úseku cca 
25 pytlů odpadu, zejména plastových lahví.  
Po celou dobu je doprovázel pracovník Po-
vodí Moravy a.s., závod horní Morava pan 
Zlámal, který odvážel odpadky na sběrnou 
plochu a v neposlední řadě poskytoval také 

servis – rukavice, pytle, občerstvení a po-
mocnou ruku.
Ve stejnou dobu procházeli členové mo-
helnického spolku stURM a jejich přáte-
lé úsek řeky Moravy od mohelnické elekt-
rárny do Moravičan, a to v rámci kampaně 
„Ukliďme Česko“. Nadílka na jejich úseku 
byla ještě bohatší. odvoz pytlů od Mora-
vy zajišťovali dobrovolníci vlastními auty. 
Všechno nasbírané harampádí bylo díky 
vstřícnosti starostky loštic shromažďová-
ny u loštického skateparku a následně od-
vezeno pracovníky Povodí Moravy a. s., zá-
vod horní Morava. akci podpořila rovněž 
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správa chKo litovelské Pomoraví. Závěr 
soboty patřil společnému setkání u ohně 
na soutoku Moravy a třebůvky za podpo-
ry Kavárny U lišky Bystroušky. Při vzájem-
ně koordinované akci se tak sešla řada lidí z 

regionu a z obou sousedících měst a propo-
jily se celkem tři kampaně – Ukliďme svět, 
Ukliďme Česko a My pro vodu, voda pro 
nás.

  Svatava Šimková, Údolí Třebůvky

Loštice po 1. světové válce
 Vznik samostatného Československa 
byl přijat obyvateli loštic s nadšením. ale si-
tuace nebyla jednoduchá. Vzhledem k bouř-
livým událostem na slovensku, protože zde 
byla dosud maďarská správa a úřady, bylo 
5. 11. 1918 vyhlášeno, že vojáci, kteří jsou 
na dovolené, musí opět narukovat a chránit 
hranice nového státu. Vojsko muselo zasa-
hovat i proti Němcům v pohraničí, kteří usi-
lovali o vlastní stát uvnitř českých zemí.
 Dne 21. 12. 2018 se vrátil z exilu prezi-
dent Masaryk. loštice byly v tento den vy-
zdobeny prapory a vyhrávala hudba.
 Postupně byly schváleny nové zákony. 
od 12. 1. 1919 byla zavedena osmihodinová 
pracovní doba, 27. 1. byla v lošticích vybub-
nována maximální cena za mléko, máslo, 
tvaroh a vejce. Potravin byl stále nedostatek.
 Dne 18. února se konal na střelnici ag-
rární ples, bohužel byl přerušen požárem na 
olomoucké ulici. Zřejmě šlo o úmysl, protože 
ples vyvolal nevoli chudšího obyvatelstva. 

 Za asistence vojáků bylo ve škole pro-
vedeno okolkování peněz. šlo jen o polo-
vinu, za druhou dostali občané potvrzení, 
a starosta je odvezl na příslušný kolkovací 
úřad. Vzhledem k nepokojům v německém 
pohraničí došlo ke ztrátě části peněz, s čímž 
se nemohl smířit občan K. appel - domkař, 
a tak se po návratu z kostela oběsil.
 i nadále probíhaly rekvizice obilí a 
brambor, ale proti válečným letům v klidu.
 V květnu byla před školou zasazena 
"lípa svobody", později byl zde i umístěn 
pomník obětem 1. světové války. američtí 
Češi poslali novému státu potraviny; z dá-
vek, které byly přiděleny lošticím, se začaly 
vařit obědy pro děti. ty byly značně pozna-
menány válečným nedostatkem, podvýži-
vou a chudokrevností. chybělo slušné ob-
lečení i boty.
 Dne 15. března 1919 se uskutečnily 
první obecné volby podle všeobecného hla-
sovacího práva od 21 let. 30. června se stal 
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starostou stavitel sova, náměstky B. Kunc a 
a. Bednařík. Jim pomáhalo sedm radních. 
28. říjen se poprvé slavil jako státní svátek. 
špatné počasí se bohužel podepsalo na níz-
ké úrodě, což vyvolávalo nespokojenost 
chudých vrstev. Proto byl v Mohelnici zří-
zen soud proti lichvě. Bylo přizváno i šest 
loštických občanů jako přísedících. 
 ani rok 1920 nebyl jednoduchý. stále 
dožívala poválečná hospodářská krize, po-
travin byl nedostatek, jejich cena vysoká. 
Ve větších městech chyběly byty, a tak i do 
loštic přicházeli noví lidé. Nájemné však 
bylo vysoké. Za dvoupokojový byt se plati-
lo až 600 korun. 
 18. dubna proběhly volby do poslanecké 
sněmovny. Při sčítání obyvatelstva roku 1921 
bylo v lošticích napočítáno 2 719 občanů čes-
koslovenských. Z toho 2 602 Čechů, 58 Něm-
ců, 55 Židů a 4 občané byli jiné národnosti. 
 Nelehká byla i další léta. Během 1. re-
publiky převzaly loštice úlohu jakéhosi 
mostu mezi českým vnitrozemím a němec-
kým obyvatelstvem na Zábřežsku a šum-
persku. ale ani v této době se zde neprosa-
dil významnější průmysl. Naopak, tradiční 
zdejší závody prodělávaly poválečnou krizi. 
Bylo tu však mnoho řemeslnických dílen, 
různých profesí, 12 -14 obchodů se smí-
šeným zbožím, řada malých krámků, 13 
- 17 hostinců, z toho dva hotely. Působila 

zde městská spořitelna, občanská záložna a 
prodejní hospodářské družstvo.
 Na výši byly zdejší školy. Došlo k rozdě-
lení na obecnou a měšťanskou školu, chla-
peckou a dívčí. součástí měšťanské školy 
byla živnostenská a pokračovací škola. Dří-
vější zimní zemědělská škola se roku 1923 
změnila na hospodářskou dvouletou školu. 
Jedinou střední školou zůstalo zemědělské 
učiliště. Německá škola byla pro nedostatek 
žáků zrušena. 
 Vzniklo zde velmi mnoho spolků, nová 
církev československá, k lepšímu se měnil 
vzhled města, především náměstí a komu-
nikace. chybělo však přímé železniční spo-
jení. Proto nabylo důležitosti spojení au-
tobusové. Roku 1926 to byl spoj loštice, 
Bouzov, Moravičany, 1928 spojení se Zá-
břehem a šumperkem. Pro okolí zůstaly 
loštice důležitým tržním střediskem. 
 Rokem 1924 končila poválečná hospo-
dářská krize, hospodářství se začalo postup-
ně rozvíjet a stabilizovat. lépe se začalo dařit 
i lidem v našem státě.          Dagmar Radová
Použitá literatura:
Kronika města Loštice, 1. kniha
P. Fialek: Loštice ve fotografii do roku 1948
Almanach české měšťanské školy
Mgr. D. Radová: Velká válka očima loštic-
kých kronikářů - práce pro Universitu třetí-
ho věku UP Olomouc 2015

Pokud začne něco drhnout v projektu, vyměňte manažery       
 Již někdy kolem roku 2009 nedůvěry-
hodně vypracovaný projekt s cenou, kterou 
Brusel odmítl akceptovat, znervozňoval 
i akcionáře a počátek stavby posouval do 
nedohledna. akcionářům měst ( šumper-
ka,Zábřeha,Mohelnice,hanušovic a loštic, 
kteří mají v představenstvu VhZ své zá-
stupce)došla trpělivost a odvolali šéfa před-
stavenstva Jiřího Vepřka, kterého nahradil 
ředitel Pomoraví, Jiří Dostál. obří projekt 

v regionu za více jak jeden a půl miliar-
dy, který bohužel mj. postihl i rozkopané 
loštice(kéž by již bylo hotovo) má být ze 
tří čtvrtin hrazen z evropských dotačních 
fondů. Je pravděpodobné, že předražený 
projekt mohl být i důvodem pro odvolá-
ní Jiřího Vepřka, který pro Brusel vypra-
coval zprávu, kde obhajoval projektovou 
cenu stavby. Později přepracovaný projekt 
jen v lošticích, pokud mě paměť neklame, 
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vykouzlil úsporu zhruba 56 milionů Kč? 
Není žádným tajemstvím, že na zasedání 
samospráv dotčených měst panují názoro-
vé neshody ,kdo má, nebo by měl šéfovat 
VhZ?( VhZ šumperk vlastní ČoV, pře-
čerpávačky a kanalizační stoky, zmiňované 
servisuje a udržuje v činnosti šPVs, kterou 
vlastní francouzská společnost suez Envi-
ronement) Nepřijde Vám, že na přerozdě-
lení zisku čeká příliš mnoho lidí? snad je 
to již tradicí, kde se objeví "velký balík" z 
Bruselu nastává i přetlak šéfů na dobře pla-
cené posty, protože když projekt nedopad-
ne žádný postih jim za manažerské pochy-
bení nehrozí, nehoráznou cenu za služby 
zaplatí koncový zákazník. K řešeným pro-
blémům olej do ohně přilil hlavní manažer 
projektu VhZ aleš Miketa, když informo-
val zastupitele dotčených měst, že projekt 
který řídí má zpoždění a není vyloučeno, 
že stavba nebude dokončena v termínu. to 
by v konečném důsledku zavánělo velkým 
průserem-nevyplacení celé částky očekáva-
ných dotací. Nové vedení VhZ kategoric-
ky odmítlo zpoždění stavby a nemile bylo 
zaskočeno zprávou vypuštěnou hlavním 
manažerem projektu, kterého za prokáza-
né služby ještě platí! Nezašel aleš Miketa 
se svojí kritikou k představitelům měst Zá-
břeha a šumperka příliš daleko? "Do vede-
ní těchto měst se dostali lidé, kteří tak roz-
sáhlému projektu VhZ vůbec nerozumí", 
utrousil emotivně pro šumperský týden 
Miketa. Pohár přetekl. Počátkem března 
letošního roku byl ze své funkce, hlavního 
manažera projektu, okamžitě odvolán. Po 
fázi zklamání přichází pro aleše fáze oče-
kávání a nelze vyloučit, že jeho náhlé od-
volání může projektu přivodit další problé-
my a čas překlopí pravdu na jeho stranu. Po 
těchto příhodách dost dobře nechápu aleše 
Miketu, proč na veřejných zasedáních ZM 
loštice "zkouší" starostku(členku dozorčí 

rady VhZ) a místostarostu (člena předsta-
venstva VhZ) ze znalostí činnosti společ-
nosti, projektu kanalizace a připomínku-
je snad vše co samospráva projednává? Za 
sedm měsíců řízení projektu je samozřejmě 
do problematiky zasvěcen, ale co s tím loš-
tické ZM nadělá? Není v jeho moci, i kdyby 
nakrásně chtělo, ho vrátit nazpět do funk-
ce. Neodbytného tazatele musel místosta-
rosta Jan Konečný umravnit, že projedná-
vaná témata představenstva VhZ jsou tajná 
a její účastníci jsou vázáni mlčenlivostí a na 
zasedání ZM je projednávat nelze!!!V neo-
zvučeném sále veřejnosti v podstatě uniká 
oč tiše mluvícímu tazateli vlastně jde? Zby-
tečně si jen popudí některé zastupitele i pří-
tomnou veřejnost, když jim dojde trpělivost 
poslouchat jeho(dvouhodinovou!!!)vědo-
mostní šou. (není to snad již účelová, před-
časná předvolební kampaň jak dobýt loštic-
kou radnici?)ZM musí čelit i nedůvodným 
emotivním vystoupením některých opozič-
ních zastupitelů (opozice mj. dává za vinu 
současné RM, že Vepřek skončil) V dané 
souvislosti je třeba zmínit, že na" puči" a se-
sazení Vepřka se údajně velmi aktivně po-
dílel i Miketa. Není trochu na hraně, že si 
nyní docela slušně rozumí s loštickou opo-
zicí? Koho bude loštická opozice vinit, že k 
30.4.2015 odešli z VhZ čtyři klíčoví lidé? 
Bude mít z těchto manažerských výměn 
výhody i koncový zákazník? Dočká se ko-
nečně řešení loštická nestíhající, problémo-
vá přečerpávačka, která ohrožuje majetky 
dotčených? Začínám se modlit, aby policie 
žádné pochybení bývalému šéfovi VhZ ne-
prokázala, aby Brusel byl zbaven pochyb-
ností o ceně projektu a stavba byla dokon-
čena v termínu. V opačném případě máme 
coby zákazníci VhZ jedinou jistotu. Z ceny 
vodné-stočné se nám protočí panenky.                               

            Hlasu Loštic za prostor děkuje
Zdeněk Linhart   
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Slovo šéfredaktora
Čtvrtrok se sešel se čtvrtrokem a máme tu 
další vydání hlasu loštic. Pokud bych měl 
vybrat nejvýstižnější pojmenování uplynu-
lého čtvrtroku, pak bych ho nazval čtvr-
trokem kulturním. Dovolím si tvrdit, že 
největší zásluhu na tom má povedený di-
vadelní kus „Pozdní sběr“ v podání loštic-
kých ochotníků. Nebyli to ale pouze ochot-
nící, kdo se zasloužil o kulturní program. 
Měli jsme tu vzpomínkovou akci ke konci 
druhé světové války a Květinový koncert. 
Předposlední pátek v květnu se nám ote-
vřela muzea a synagoga a ten následující 
pátek se nám otevřel katolický kostel. a to 
nemluvím o celé řadě dalších událostí, kte-
ré vyžadovaly ne menší úsilí organizátorů. 
chci poděkovat každému, kdo má o kultu-
ru v lošticích zájem a neváhá kvůli ní obě-

tovat svůj volný čas. 
Děláme to pro sebe 
navzájem!
Možná jste si všimli, 
že loštický zpravodaj 
prochází menšími 
grafickými úprava-
mi. tou asi nejvidi-
telnější v aktuálním čísle je všudypřítomné 
nové patkové písmo a dvousloupcový styl. 
Patkové písmo se lépe čte, protože opticky 
zvýrazňuje řádky. Nově také zařazujeme do 
hlasu loštic novou pravidelnou rubriku 
„Dnes jsme se zeptali ...“. V ní se budeme
ptát našich zastupitelů na otázky, které jsou 
nejvíce aktuální v našem městě.
Na závěr Vám přeji vše dobré a příjemně 
prožité léto.                          Pavel Procházka

 Přijmu brigádníka na pomocné zednické práce o prázdninách
v lošticích. tel. 602 544 253  

Domov (Hana Jílková)

Náruč co teple objímá,             Do světa jdi za svojí vidinou,
ať léto je či zima mrazivá.         cestičku k domovu máš jen jednu jedinou.
tam volnost dostávají city,      láska, cit, hřejivá slova,
o nich se ví, i když jsou skryty.    ten přepych pod prostý šat se schová.

tolik lásky nepoznáš jinde,          o domovu se píše i písně pějí,
radost i smích tam za tebou přijde.  jsou lidé, co dát ho neumějí.
tam cítíš se nejjistější.                    šťasten, kdo dostal ten dar,
bolest odletí a náruč tě ukonejší.    v srdci ho nosí a předá dál.

hlas loštic vychází nepravidelně 4x ročně. Náklad 1 200 ks.
Vydává Město loštice, Náměstí Míru 66/1, 789 83 loštice iČo 00302945

Evidenční číslo MK ČR E 18035. 
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Veškeré příspěvky zasílejte na mail: vesely@kulturalostice.cz nebo podávejte v kanceláři MKs.
Příspěvky podléhají pravidlům pro vydávání hlasu loštic.

Možnost zveřejnění blahopřání, poděkování.
Redakční rada se nemusí se ztotožňovat s obsahem článků.

Redakční rada: Mgr. Pavel Procházka, ing. tomáš Pavelka, ing. Jiří Klein, 
stanislav Veselý - příjemce podkladů, Petr Fialek - technická stránka.

Uzávěrka příštího jarního hlasu loštic - PoDZiM 2015  –  4. září 2015.



Zápis a usnesení č. 8 ze zasedání rady města 16. 03. 
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Mgr. Mojmír Mazal, 
Ing. Jiří Klein
8.  RM projednala žádost firmy sEKNE . . . o vyjádření k částečné uzavírce silnice ii/635 – ul. olo-
moucká loštice v době od 09. 03. 2015 – 31. 12. 2015 v rámci realizace akce „Zlepšení kvality vod 
horního povodí řeky Moravy – ii. fáze“ – viz příloha. Po projednání schválila RM poměrem hlasů 
5:0:0 Usnesení 8/286: rM schvaluje částečnou uzavírku silnice II/635 – ulice olomoucká, loš-
tice v úseku od mostu přes řeku třebůvku po konec obce, za předpokladu dodržení následují-
cích podmínek: 1/ částečná uzavírka proběhne v době od 16. 03. 2015 – 31. 10. 2015 . . .
9.  RM projednala žádost firmy sEKNE . . . o vyjádření k částečné uzavírce místních komunika-
cí - ul. Nábřeží, Pod luštěm z důvodu realizace akce „Zlepšení kvality vod horního povodí řeky 
Moravy – ii. fáze“, v době od 106. 03. 2015 – 31. 12. 2015 – viz příloha. Po projednání schválila 
RM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 8/287: rM schvaluje částečnou uzavírku místních komu-
nikací v lošticích – ulice Pod luštěm a ulice Nábřeží za předpokladu dodržení následujících 
podmínek: 1/ částečná uzavírka MK bude v době od 20. 03. 2015 – 31. 10. 2015 . . .
24.  RM projednala žádost firmy PRoJEKcE s. r. o., vodní a dopravní stavby, Jílová 6, šumperk 
o vyjádření k zpracované projektové dokumentaci – akce „silnice č. ii/635 Mohelnice – litovel 
(kř. Červená lhota)“ – část v intravilánu obce – celá ulice Palackého, loštice. Jedná se o odfrézo-
vání stávajícího povrchu a pokládku nového . . . Po projednání schválila RM poměrem hlasů 5:0:0 
Usnesení 8/302: rM schvaluje . . . dokumentaci na akci „Silnice č. II/635 Mohelnice – litovel 
– část intravilánu obce – celá ulice Palackého, loštice, která se týká odfrézování stávajícího 
povrchu a pokládku nového do stejné nivelity a navázání všech vjezdů v trase. rM požaduje 
doplnit do předložené projektové dokumentace ještě požadavky města loštice: Vybudování 
oboustranného ostrůvku na vjezdu do obce od Mohelnice / vybudování přechodu pro chod-
ce – nad křižovatkou s ulicí Sokolská a Ztracená / umístění místa pro přecházení u vchodu do 
budovy a. W. spol. s r. o. / oprava přechodu pro chodce . . . u nákupního střediska . . .

Zápis a usnesení č. 9 ze zasedání rady města 30. 03. 2015
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Mgr. Mojmír Mazal, 
Ing. Jiří Klein

26.  RM projednala žádost pana ing. Davida Kofránka, Nábřeží 149, loštice o povolení vybudo-
vání šachového stolku v parčíku na Náměstí Míru v lošticích. Jedná se o umístění l ks šachového 
stolku v parčíku – naproti kavárny U lišky Bystroušky  – viz příloha. Po projednání schválila RM 
poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 9/329: rM schvaluje umístění 1 ks šachového stolku v parčíku  
. . . za podmínky: veškeré náklady spojené s umístěním a provozem nebudou hrazeny měs-
tem loštice  / umístěním šachového stolku v parčíku nesmí dojít k poškození přilehlé zeleně  
/ bude zajišťován úklid okolo stolků.

Dokumenty, zápisy . . .
Zestručněné výtahy ze zápisů zasedání rady města a veřejných zasedání za-
stupitelstva (celé znění si můžete stáhnout z webových stránek města - www.
mu-lostice.cz nebo nahlédnout na městském úřadě). 
Poměr hlasování je uváděn takto: PRo:PRoti:ZDRŽEl sE



Zápis a usnesení č. 10 ze zasedání rady města 13. 04. 2015
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Mgr. Mojmír Mazal, 
Ing. Jiří Klein
6.  RM projednala ceník služeb a prací pro občany platný od 13.4.2015 v rozsahu provádění do-
pravy multicarou . . . RM po projednání schválila poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 10/338: rM 
schvaluje ceník služeb a prací pro občany platný od 13.4.2015 v rozsahu provádění dopravy 
multicarou.
15. RM projednala žádost firmy sekne . . . o vyjádření k částečné uzavírce místních komunikací 
– ulice Palonínská, Vejmoly a U Vody . . . v době od 13. 04. 2015 – 31. 10. 2015. Po projednání 
schválila RM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 10/347: rM schvaluje částečnou uzavírku míst-
ních komunikací v lošticích – ulice Vejmoly, Palonínská . . . obyvatelé přilehlých rD včetně 
firem, které se v dotčené lokalitě nachází, budou nejméně 3 dny předem informováni o čás-
tečné uzavírce. termín uzavírky – zahájení – po vydání rozhodnutí – ukončení – 9/2015
16. RM projednala žádost firmy sEKNE . . . o vyjádření k úplné uzavírce místních komunika-
cí – ul. Pod střelnicí a Krátká v lošticích v době od 04. 05. 2015 – 31. 10. 2015. Po projednání 
schválila RM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 10/348: rM schvaluje úplnou uzavírku místních 
komunikací v lošticích – ulice Krátká a Pod Střelnicí za předpokladu dodržení následují-
cích podmínek: . . . obyvatelé přilehlých rD budou o úplné uzavírce informováni nejméně 5 
dní před uzavírkou, vlastníci garáží v ulici Krátká budou o úplné uzavírce MK informování 
rovněž nejméně 5 dní před uzavírkou.

Zápis a usnesení č. 11 ze zasedání rady města 23. 04. 2015
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Ing. Jiří Klein
Omluveni: Mgr. Mojmír Mazal
1. informace o záměru města pronajmout nemovitý majetek – koupaliště v lošticích p.č. 1880 
v k.ú. loštice – ukončení podání nabídek dne 20.4.2015
Usnesení 11/366: rM vyhodnotila jako nevýhodnější nabídku na pronájem nemovitého ma-
jetku – koupaliště v lošticích - nabídku firmy Gm5, s.r.o, Perná 133, IČo : 26953048. 
7.  RM projednala zpracovanou studii na rozšíření parkoviště v ulici Komenského v lošticích – 
viz přílohy. Po projednání schválila RM poměrem hlasů 4:0:0 Usnesení 11/372: rM bere zpra-
covanou studii na vědomí.

Zápis a usnesení č. 12 ze zasedání rady města 11. 05. 2015
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Jan Konečný, Mgr. Pavel Kuba, Ing. Jiří Klein, Mgr. Moj-
mír Mazal
26.  RM projednala žádost firmy sekne . . . o povolení úplné uzavírky místních komunikací – uli-
ce Krátká a Pod střelnicí v lošticích z důvodu budování kanalizace . . . a to v době od 4.5.2015 
– 31. 10. 2015. Po projednání schválila RM poměrem hlasů 5:0:0 Usnesení 12/408: rM schva-
luje úplnou uzavírku místních komunikací v lošticích – ulice Krátká, Pod Střelnicí za před-
pokladu dodržení následujících podmínek: . . . obyvatelé přilehlých rD včetně firem, které 
se v dotčené lokalitě nachází, budou nejméně 3 dny předem informováni o úplné uzavírce. 
termín uzavírky – zahájení – po vydání rozhodnutí – ukončení – 31. 10. 2015



Usnesení 5. veřejného zasedání Zastupitelstva města 27. dubna 
Usnesení 5/11: ZM schvaluje „úpravu rozpočtových pravidel na rok 2015“ (vzhledem k novele 
zák. 250/2000 sb. došlo k úpravě při postupu schvalování rozpočtových změn a rozpisu rozpoč-
tu na základě schváleného vnitřního předpisu č. 2/2015). PRo-12, PRoti-0, ZDRŽEl sE-1
Usnesení 5/13: ZM bere na vědomí aktuální informace o stavu projektu „Zlepšení kvality vod 
horního povodí řeky Moravy – ii. fáze“ přednesené místostarostou města Janem Konečným.
       PRo-11, PRoti-0, ZDRŽEl sE-2
Usnesení 5/14: ZM bere na vědomí podání žádosti o poskytnutí finančních prostředků v rámci 
Programu péče o krajinu v roce 2015 na projekt výsadby stromořadí podél cyklostezky Žádlovi-
ce – Mohelnice vyhlášený Ministerstvem životního prostředí ČR. (pozn. usnesení RM č. 8/300 
– RM schvaluje podání žádosti, žádost byla podána dne 18.03.2015, je zahrnuto v rozpočtu na 
rok 2015)      PRo-13, PRoti-0, ZDRŽEl sE-0
Usnesení 5/25: ZM bere na vědomí informaci o zavedení informačního systému Email 21 od 
společnosti lEKsYs s.r.o., sídliště sport 791, 798 41 Kostelec na hané, pro občany města pro-
střednictvím emailových zpráv, který byl městu poskytnut na zkušební dobu 2 měsíce zdarma. s 
výsledky 2 měsíční zkušební doby bude informováno Zastupitelstvo města loštice.
       PRo-12, PRoti-0, ZDRŽEl sE-1
Usnesení 5/26: ZM bere na vědomí výběr nejvhodnějšího uchazeče na provoz koupaliště, kte-
rým je firma Gm5, s.r.o., Perná 133, iČ: 26953048. termín prezentace společnosti Gm5, s.r.o je 
dne 4.5.2015 v 17:00 hod. v zasedací místnosti MěÚ. PRo-13, PRoti-0, ZDRŽEl sE-0

Zápis a usnesení č. 13 ze zasedání rady města 25. 05. 2015
Přítomni: Bc. Šárka Havelková Seifertová, Mgr. Pavel Kuba, Ing. Jiří Klein, Mgr. Mojmír Mazal
Omluveni: Jan Konečný
3. RM byla seznámena pí Věrou Večerkovou – kronikářkou města se zápisy v kronice města za 
rok 2014.  Po projednání RM schválila poměrem hlasů  4:0:0 Usnesení 13/441: rM bere na vě-
domí Zprávu o zápisech v kronice Města loštice za rok 2014 . . .
10. RM projednala žádost provozovatele koupaliště Gm5, s.r.o., na rekonstrukci hřiště na plá-
žový volejbal v areálu koupaliště, včetně přivedení vodovodní přípojky k hřišti, provozovatel se 
současně zavázal, že zajistí oddělené užívání sportoviště a nutnou hygienu sportovců před vstu-
pem do bazénu. Po projednání RM schválila poměrem hlasů 4:0:0 Usnesení 13/448: rM schva-
luje rekonstrukci hřiště na plážový volejbal v areálu koupaliště a přivedení vodovodní pří-
pojky k hřišti, včetně financování z rozpočtu města v roce 2015.
22. RM projednala informaci o oslovení vlastníků pozemků, které se nachází podél třebůvky – k 
žádosti o prodej nebo směnu pozemku (v případě kladných jednání bude na pozemcích  umístě-
na plánovaná cyklostezka), viz příloha. Po projednání schválila RM poměrem hlasů 4:0:0 Usne-
sení 13/461: rM bere  oslovení vlastníků pozemků podél třebůvky o vyjádření k prodeji po-
zemků nebo směně pozemků na vědomí. 
25. RM projednala oznámení, že závěrečné monitorovací zprávy o udržitelnosti k projektům 
„Revitalizace veřejného prostranství – Náměstí Míru loštice“ a „Město loštice – Modernizace 
kulturního domu“ byly bez připomínek schváleny ÚRR a tímto také došlo k finálnímu uzavření 
těchto projektů. Po projednání schválila RM poměrem hlasů 4:0:0 Usnesení 13/464: rM bere 
ukončení akce „revitalizace veřejného prostranství –Náměstí Míru loštice“ a „Město lošti-
ce – Modernizace kulturního domu“ na vědomí.




